
Miejsko-~mi na 
BIBLIOTEKA PUBLICZNA 

Targowa 5. 59-320 Polkowice 
tel. 45-09-01 

CENA: 3000 zl 



Gazeta Polkowicka 

Straz Miejska po przeprowadzce 
9 listopada odby/o si~ uroczyste otwarcie nowej 

siedziby polkowickiej Straiy Miejsklej. Do wyremon
towanego budynku przy ul. Targowej 11 przybyli 
przedstawiclele w/adz miejskich. policji. komendanci 
podobnych placowek z wo]ewodztwa. ksifilia probo
szczowie. dyrektorzy polkowickich szk6/. sponsorzy. 
ktorzy pomogli przy organlzacji nowe] plac6wki I wielu 
innych zaproszonych goscl. 

Komendant Straiy Miejskiej w Polkowicach st. of. 
op. Leszek S/oriski korzystaj~c z obecnosci polkowic
kiej prasy. podzifilkowa/ wszystkim mieszkaricom 
mlasta. ktorzy ze zrozumlenlem odnosz~ sifil do dzia
lalnosci Straiy Miejsklej I wydatnle w jej funkcjonowa
niu pomagaj~. Wraz ze swoimi pracownikami i komen
dantem Komlsariatu Policji zadeklarowali ci~g/~ po
praw~ stanu bezpleczeristwa publicznego w miescie. 

My naszym stroiom prawa i /adu iyczymy spat
nienia tych za/oieri i wyrainego spadku przest~pczo
sci na terenie mlasta i gminy. Zyczymy im jak naj
mniejszej 1I0sci pracy. maj~c swiadomosc. ie iycze
nla te s~ rownoznaczne z zyczeniami spokojnego 
iycia klerowanymi do mleszkaric6w Polkowlc. 

Obcenie Westa nie more zawierac nowych 
um6w ubezpieczeniowych, ani p.rzedluiac jui 
zawartych. przyjrnowane SIj jedynie skladki z 
obowiljzkowego ubezpieczenia - mowi kierow
nik Agencji Westy w Polkowicach Kazirnierz 
Kiku!. Przypomnijmy -·od 11 wrzeSnia przeciw 
prezesowi Westy Life toczy siy postypowanie 
Prokuratury, kt6ra zarzuca firmie prowadzenie 
drialalnoSei ubezpieczeniowej kosztow leczenia 
w kraju osOb fizycznych, wbrew warunkom 
okreSlonym przez Ministr.l FinansOw. Doniesie
nia prasowe m6wilj 0 inicjatywie firm zachod
Dich, sklonnych do udzieleDia kredytu. 

W Polkowicach okolo 20% wszystkich 
ubezpiecza jljcychsiy jest klientami Westy. Dane 
takie uzyskalam od kierownika Agencji. Nie 
otrzymalam danych liczbowych, gdyi takowe 
objyte SIj tajemniclJ sluibowlJ. W przypadku 

(g) 

upadloSci fumy uruchomiony zostanie fundusz 
ochrony ubezpieczonych, na kt6ry to placlJ 
wszyscy prowadZllcy jakljkolwiek dzialalnosc, 
w wysokoSci 100% przy ubezpieczeniu na iycie, 
90% przy ubezpieczeniach obowilJzkowych i 
50% przy innych dobrowolnych. Swiadczenia 
oczywiScie wyplacane b¢1J w przypadku zaist
nienia szkody. G16wnIJ przyczynlJ uzasadniajlJ
Cl! podj~iedecyzji cofajljcej WeScie zezwolenie 
na prowadzenie dzialalnoSci ubezpieczeniowej 
byla utrata plynnosci finansowej . 

Wszyscy oczekujlJ postanowien rozstrzyga
jlJcych 0 losach Wesly. Na razienasllJpily zroia
ny w zarllJdzie sp6lki. Z funkcji prezesa Rady 
zrezygnowal Janusz Baranowski. Nowym pre
zesem zo tala Wieslawa Wrobel. 

Anna Chmlelecka-Budzan 

Poznajemy blizej swoich radnych 
Edward Biegun 

PrzewodnlezClcy Komisji Budietu i Finan
sow. ionaty. By/ radnym ostatniej kadeneji 
Rady Narodowej. Ma wi~e doswiadezenie i 
skal~ porownawcz~ pracy jako radny. Zawo
dowo praeuje w Sp6/dzielni Mieszkaniowej 
.Cuprum". patnl~e funkcj~ Prezesa Zarz~du . 

• Czasu wolnego nie mam zbyt dui.o - mowi 
p.Biegun - V rok studiow na wydziale Prawa i 
Administracji Uniwersytetu Wroc/awskiego. 
zaj~eia z mlodziei~. uprawa dzia/ki poeh/ania
j~ca wszystkie wolne ehwile. ktorych coraz 
cz~sciej mi brakuje. Jako prezes SM .Cuprum" 
musz~ rozwi~zywac szereg trudnyeh proble
mow mieszkaniowych ez/onkow sp6/dzielni. 

2, 

Cheialbym. aby mieszkaricom naszej gmi
ny iy/o si~ lepiej. aby w naszej gminie nie by/o 
problemow nie rozwi¥anych w czasie kaden
eji tej Rady Miejskiej. Jak wygll\da miasto Pol
kowice wszyscy widzimy. jak iyjemy w tym 
mieseie oceni~ nasi wyborcy". 

Pan Biegun by/ znanym na Dolnym Sl~sku 
lekkoatlet~, Mistrz Polski Juniorow z 1970 ro
ku w skoku w dal. Obeenle jako instruktor LA. 
s~dzia LA aktywnie uezestniezy w zyciu spor
towym gminy. Jego hobby to dzia/ka. lubi 
kwiaty. zielen. By' i jest gorClcym rzecznikiem 
odbudowy zieleni w miescie. jest wrogiem bru
duo brzydoty I braku poszanowania mienla 
spoiecznego. 
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Postanowienia Zarzctdu Gminy 
pefniony 0 opracowane w Minlsterstwle 
zasady nowego ladu mieszkanlowego. 
Ca/y paklet materialow w tej sprawle 
b~dzle gotowy do konca iistopada skle
rowany do uzgodnlen ml~dzyresorto
wych. 

Radio Legnica u nas? Co z budzetem na 1993 r.? 
.Radio LegnicaH dzialaja,ce na falach 

UKF zamlerza zwi~kszyc zasi~g emisji swer 
Ich programow. W zwia,zku z tym zloZylo 
Zarza,dowl Gminy ofert~ nawia,zania wsp6l
pracy, ktora moglaby polegac na: 

Obecna ustawa 0 dochodach gmin, za
sadach ich subwencjonowania obowil:\zuje 
do konca blezl:\cego roku. Nowa ustawa, 
ktora ma obowla,zywac w roku przysz/ym 
jest w opracowywaniu. W chwiii obecnej nle 
ma podstaw prawnych do przedlozenia Ra
dzie Miejskiej projektu budietu na 1993 rok. 
Mimo to w Urz~dzie Gminy I jednostkach 
organizacyjnych gminy trwaJa, prace nad by
dietem. Wielkosc dochodow gmlny w roku 
'93 przyj~to na poziomie dochod6w roku 
biezl:\cego tj. 250 mid. zt. 

Zadeklarowano obj~cie Polkowicklego 
Programu Mieszkanlowego patronatem 
Ministerstwa polegajl:\cym na synchronl
zacjl dzlalan zmlerzajl:\cych do wdroze
nia nowego ladu mleszkaniowego kraju. - calodobowej emisji programu .Radia Legni

ca" na terenie gminy, 
- codzlennej informacji .Radia Legnica" 0 z.y

ciugminy, 
- promocji zamierzen i dokonan wladz samo

rza,dowych gmin, 

e Polkowickl Program Mieszkanlowy po
wlnien skladae sl~ z tzw. budownlctwa 
kontraktowego wspomaganego przez 
kasy mleszkaniowe oraz budownictwa 
czynszowego. - odplatnej reklamie dzialalnosci podmiot6w 

gospodarczych funkcjonuja,cych na terenie 
gminy, 

- transmisji Imprez. 
Polkowicki Program Mieszkaniowy 

o Uruchomlenie przedsl~wzi~cia musi 
bye poprzedzone dokladnym zbada
niem zasobnosci finansowej potencjal
nych nabywc6w mleszkan ze szcze
golnym uwzgl~dnlenlem zagrozen 
zwla,zanych z restrukturyzacjl:\ KGHM 
SA (wzrost bezrobocla, spadek docho
dow rodzln). 

Zarza,d Gminy postanowit negocjowae 
warunki umowy uzalezniaja,c je od wysokiej 
jakoscl odblory programu radiowego na te
renle gminy. 

W Ministerstwie Gospodarki Przestrze
nnej i Budoy.tnictwa odbylo si~ spotkanie na 
temat Polkowickiego Programu Mieszka
nlowego. W spotkaniu trwajl:\ccym blisko 5 
godzin udzial wzl~li: pani minister I.Herbst, 
pan wiceminister St.Nainlger oraz doradca 
ministra J.Bodnarczuk ze strony naszej 
gminy pan E.Stanczyszyn oraz pan M. 
Gnych. Efektem spotkanla sa, nast~puja,ce 
wnioski: 

Fundacja Pomocy Wsi Polkowickiej 
Zarza,d Gminy uznaje za konieczne po

wofanie Fundacji Pomocy Wsi Polkowickiej, 
ktorej przedmiotem dzialania b~dzie wspie
ranie wszelkich krokow zmierzaja,cych do 
pobudzenia aktywnosci gospodarczej mie
szkanc6w wsi, nadrabianie opoinien cywi
lizacyjnych glownie w infrastrukturze tech
nicznej, dostosowania profilu produkcji rol
nej do wymagan ekologii oraz rynku. 

o System opracowany w Polkowicach nie 
budzi wl~kszych zastrzezen od strony 
prawnej, stwierdzono, ie sp6lka z 0.0. 

jest odpowiednlm podmiotem do reall
zac]i tego przedsi~wzl~cla. 

ti W roku blezl:\cym przedsl~wzi~cia nie 
b~dzie mozna uruchomie. Nalezy wl~c 
zadbac, by srodki zabezpleczone w 
tym roku, nle zmieni/y swego przezna
czenia w budzecie roku 1993. 

<D Rownolegle nalezy wzmoc poszuklwa
nia obcych kapitalow ch~tnych do in
westowania w budownictwo 
mie szkaniowe, glownie jednorodzinne. 

@ Polkowicki pomysl winien zostae uzu- Dorota Niewladomska 

W dniach 26-31.10 1992 gooci
liSmy w naszej gminie delegacj~ z 
miasta Olham w Wjelkiej Brytanii, 
laora zostala zaproszona przez Sto
warzyszenie na Rzecz Rozwoju 

kawiarence Sarasvati. oraz wycie
czka do Ksil}i.a . 

Tak przygotowana wizyta od
niosJa efela w fonnie podpisanego 
porozumienia w dniu 31.10.92 r. w 

Bliiej Europy 
Miasta i Gm.ioy Polkowice omz 
Agencj~ Rozwoju Regionalnego 
"Arleg" w Legnicy i ZarzlJd Miasta 
Polkowice. Strona angielska przy
jechaJa z wieloma ofertarni wsp61-
pracy, gdzie gJownym punktem 
byla oferta utworzenia w Polkowi
cach Mi~zynarodowej Szkoly Se
kretarek. 

Warunkiem zawillzania wspOl
pracy bylo zapoznanie si~ Angli
k6w z miastem i regionem, 1a6ry 
moglby stanowic zaplecze dla ini
cjalyw podejmowanych w duchu 
porozumienia. W programie poby
lu byl drier\, podczas ktorego nasi 
goScie ogiqdali przedsi~wzi~ na 
lerenie miasta (szkoJa ponadpod
slawowa, PGKiM, bibUoteka, 
Bank Sp6ldzielczy, Strai Miejska, 
redakcja Gazety Polkowickiej i TV 
kablowej).W prograrnie bylo row
niei zwiedzanie Legnicy. W prze
rwach pomi~dzy prowadzonymi 
rozmowarni znalazl siy czas na 
chwi1~ relaksu, spotkanie z mlo
dzieil} w Zespole Szk61, udziaJ w 
lekcji j~zyka angielskiego, pobyt w 

Urz¢zie Gminy, w obecnoSci 
dw6ch ekip TV - polkowickiej i 
lubiDskiej. W treSci porozumienia 
znalazlo si~ potwierdzenie zain
teresowania utworzenia Mi~zy
narodowej Szkoly Sekretarek w 
Polkowicach. Partnerzy rozpocznl} 
dzialania w celu przygotowania 
organizacyjnego i olrzymania fun
duszy z EWG i Rzljdu Brytyjskie
go. Podstawowymi zadaniami 
szkoly byloby: 
- ksztalcenie sekretarek na pozio

rnie mifYdzynarodowym w zakre
sie jyzykOw obcych i stenografti, 

- ksztalcenie seicretarek w zakre
sie administracji, fmans6w i ko
rzystania z nowoczesnych biuro
wych \lI'Z.Ildzeil technicznych, 

- nauczanie kullury zawodu i kul
tur innycb kraj6w. 

Strona polska czyli Gtnina Pol
kowice i Agencja Rozwoju Regier 
nalnego wsp6lnie odpowledzialue 
byJyby za organ.izacj~ prawn!! 
szkoly, dokonanie wyboru kadry, 
zapewnienie lokalizacji i wyposa
Zenia w sp~t do dziaJati dydakty-

cznych. Strona brytyjska czyli pani 
Casson zadeklarowala pomoc w 
zakresie przygolowania programu, 
nawillzania kontaktow z Pitman 
Examinalion Institute omz pomoc 
w przeszkoleniu grupy nauczycle
Ii, ktorzy zostaliby pracownikami 
MSS. Rownieiokaie wsparcie we 
wdroienlu angieJskiego systemu 
szkolenia zawodowego 118 pozio
rnie szkoly sredniej , organizujl}c 
pobyl w Wielkiej Brytanii os6b, 
laore zaj~lyby si~ wdraianiem tego 
systemu w naszym regionie. 

Ponadto Patistwo Sheila i Jan 
Casson podejmlj starania w Radzie 

Miejskiej Oldham, aby rniasto Pol
kowice i Oldham nawillzaly przy
jacielskie kontakty, k.tore w przy
szioSci moglyby zaowocowac 
wsp6lnyrni przedsi~wzi~iami w 
wielu dziedzinach. 

Jak widac, z treSei porozurnie
nia wynika, ie mamy realnl} sza~ 
na to, aby pay okazji uruchornie
nia MSS zrealizowaly siy mne 
przedsi~wzi~ja, laore pozwolily
by rozszerzyc ofert~ gospodarCZlJ, 
edukacyjnl} i kullurainll w naszej 
gminie. . 

JeSzyk 

Komu kino? 
7listopada br. zostal rozstrzyg. ifilty konkurs ofert na przyszlego 

uzytkownika kina .Skarbnik". Do konkursu stan~o !roje mieszkan
cOw Polkowlc. Komisja konkursowa postanowila nie przyjmowac 
zadneJ z proponowanych ofert. Powodem byl brak informacjl na 
temat wiarygodnosci oferentow oraz nie spefniaja,ce oczekiwan 
komisji propozycje w zakresie dzialalnosci kulturalnej. 

Sprawa przekazania kina dobremu gospodarzowi staje si~ jed
nak dose pUna, poniewai ekipa budowlana zapowiada szybkie 
oddanie obiektu. Komisja zaproponowala przekazanie budynku 
kina w zarzC\dzanie Domowi Kultury .Impresja". Propozycja uzyska
la akceptacj~ Zarza,dy Gminy. Ostateczna decyzja jednak uzalei
niona ]est od stanowiska Komisji Oswiaty i Kultury. Nie wyklucza to 
oczywiscle powstawania tam przedsi~wzi~c kulturalnych tworzo
nych przez innych organizatorow. Rozwia,zanie to pozwoli prze
niese ci~zar dzialalnosci estradowo-koncertowej do kina. Natomiast 
w sledzibie .lmpresJjH przy ul. Kardynala Kominka mozna b~dzie 
skoncentrowae sifil na dzialalnosci rozwijajl:\cej zainteresowania i 
talenty dZieci, rnIodzieZy I doros/ych mieszkancOw Polkowic. 

(wag) 
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I SESJE RADY 
12 lislOpada 0 godzinie 1000rozpoczylo siy 

kolejoe posiedzenie Rady Miejskiej. Na sali ob
rad bylo tym razem nieco tloczniej nit zwykle, 
przybyli bowiem laureaci konkursu pt."Gmina 
ladna, czysta estetyczoa"., Sposr6d nagrodzo
nych, Maria Kowalczyk przekazala milion zlo
tych na zabawy andrzejkowo-mikolajkowli w 
swojej wsi, a Krystyna i Stanislaw Waliccy 1,5 
min. zlotych dIa Domu Dzieeka w Polkowicach 
ii,S mln zlotych dla dzieei niepeloosprawnych. 

W kolejnym punkcie obrad radni Krawczy
szyo, SoSnicki i Bogacki wyrazili swoje zanie
pokojenie i oburzenie z powodu dewastacji zie
leni i drzew. niszczenia instalacji oswietlenio
wej, pozostawiania przez kilka rniesiycy wyko
pOw, w kt6rych gromadzi si~ woda. Sytuacja w 
mieScie nie ulegnie chyba zmianie - st wierdzili 
- dOpOki nie pojawi siy koordynator wszystkich 
prac, dbajllcy rownoczeSnie 0 lad i porZlJdek w 
mieScie. 

Kulminacyjoym punktem obrad, moim zda
niem, bylo sprawozdanie z prac Komisji Rewi
zyjnej. W roku 1992 KOlnisja zajmowala siy 
szczeg610wl! analizll zatrudnienia w Urzydzic 
Gminy, rozliczaniem faktur i sposobem zago
spodarowania materia16w z rozbi6rki PGKiM, 
oceoll dzialalnoSci Agencji Rozwoju Regiooal
nego za I pOlrocze, rozbieinoSciami miydzy ko
sztami kalkulacyjoymi a kosztami poniesionyrni 
w wyniku remont6w obiekt6w OSiR-u, wydat
kami Polkowickiej Telewizji Kablowej do dnia 
30.06.1992 roku. Rozliczano rowniei prace wy
kooywane na rzecz Gminy dotycZljce:budowy 
tymczasowego parkiogu wzdlui. ulicy Ocioso
wej, drogi Zelazny Most-Pieszkowice, rozbiorki 
bazy PGKiM w Polkowicach. 

Spraw. oad kt6rymi pracowala Komisja Re
wizyjna, bylo zoacznie wiycej . Wyszczegolni
lam tylko te, do kt6rych sformulowane zostaly 
konstruktywne wnioski. W sprawozdaniu z wy
konania budi.etu Gminy za okres od 01.01 -
31.12.1991 faktyczne wykorzystanie przyzna
wanych dotacji oa inwestycje zamknylo siy 
kwotq 162.914.322 zlolych, a pozostale nalei
noSei plame byly w roku 1992. Nie zoalazlo to 
odbicia w sprawozdaniu, w zwillzku z powyi
szym uznano, i.e sprawozdania te zostaJy spo
fZlJdzooenieprawidlowo. Jest to dzia1anie wpro
wadzajllce Rady oraz GUS w billd. 

10.09 1992 roku zlecooo Tcreoowemu Zes
polowi Uslug Projektowych przeprowadzenie 
szczeg61owego rozliczenia prac wykonywa
nych os rzecz naszej Gminy. Stwierdzono zna
czne rozbiemoSci miydzy kosztami kalkulacyj
oyroi a kosztarni poniesionyrni. RozbiemoSei 
takie stwierdzono r6wniei. podczas oceny ko
szt6w remont6w w obiektach OSiR-u. Brakuje 
aneksOw do umow 0 rozszerzeniu zakresu robOt. 
Aby w przyszloSci uniknlle potrzeby wprowa
dzania aneksOw do juz zawartych um6w z wy
konawclI, majllcych na celu rozszerzenie zakre
su robOt. Komisja uwai.a za zasadne, aby ane
ksem moma bylo rozszerzy6 pierwotny zakres 
prac maksymalnie do 20%,jednaknie wiycej nii. 
do kwoty 100 mln zl. 

Zobowi!}zano dyrektora OSiR-u do zloi.enia 

wyjaSnien przed Komisj'l Rewizyjoll, z pracow
nikami przeprowadzono rozmowy dyscypli
nuj'lce. Przedlowne materialy z rozbiorki bazy 
PGKiM umaia Komisja za niewys\arczajllce. 
stwierdzono rowniei beak faktur oraz informacji 
o zagospodarowaniu materia16w z odzysku. 

Wniesiono 0 zweryfikowanie skladu Zarzll
du Gminy, uwzgl¢n.iajllc proporcje czlonkow 
etatowych Urz¢u do czlonkow Rady. Przepro
wadzooo analizy zatrudnienia w Urzydzie Gmi
oy. Obecnie pracuje 60 os6b, lyle sarno bylo 2 
lata lemu. Wnioskowano, aby Zarzljd Groiny 
wystosowal pismo do Urz¢u Skarbowego w 
Lubinie z zapytaniem. od kiedy fmny prowadZlJ
ce dzialalnosc oa lerenie naszej gminy ' zareje
strowaly swoj'l dzialalnoSc, a tym samym zglo
sily obowillzek podatkowy. Do chwili obecnej 
nie nadeszla odpowiedi.. 

Wnioskowano, aby sprawozdanie z dzialal
nOSci Ageocji Rozwoju Regionalnego za I pOt
rocze '92 bylo przedstawione oa najblii.szej se
sji. Na biei1}co realizowany jest wniosek doty
cZlJcy kaidorazowego powiadarniania 0 terrni
nach i miejscu przetargu. 

Oiywiona dyskusja dotyczyla dostypu rad
oych do publikatorow - Telewizji Kablowej i 
"Gazety Polkowickiej". Zapropooowano utwo
rzenie Rady Programowej wybranej sposroo 
radoych, ktora bydzie czuwaJa nad tym, co po
dawane jest do publiczoej wiadomosci - wnio
sek radnego Krawczyszyna. "Nie chcemy bye 
cenzorarni, lecz czuwae nad zachowaniem pro
porcji, doradza6, ocenia6 to. co jui siy ukaza-
10 ..... 

Komisja uznala za zasadne, aby wnioski z 
prowkolow byly publikowane w "Gazecie Pol
kowickiej". Wniosek ten rue precyzuje, kto wi
nien je umieszczae - zarzqd, przewodnicZlJcy 
czy radni. Nic nie stoi na przeszkodzie, aby 
Komisja zwr6cila siy bezpoSrednio do "Gazetyn 
o publikllcje swoich wniosk6w - uzupelnil prze
wodnicZljcy Rady. 

W kolejoym punkcie obrad, po kr6tkiej 
przerwie, radni przez kilka godzin wyraiali swo
je zaniepokojenie odnoSnie poruszaoych spraw, 
szczegoJnie jeSli chodzi 0 stwierdzone niepra-

Zy dW6. Zaproponowal, aby Zarz!}d Gminy 
przygotowal i przedstawil do 15listopada pier
wsZlJ we .~y planu spoleezno-gospodarczego oa 
nastypoy rok Nad II} wersjl} planu popracujl} 
poszczegolne komisje, opracujl} swoje uwagi i 
wnioski. a nastypnie plan powinien lrafi6 pod 
obrady Rady Miejskiej. Program spoleczno-go
spodarczy powinien bye przedstawiooy przed 
uchwaleniem budi.etu. WydolnoSt finansowa 
okreSli zakres przedsiywzi¢ mo:iliwych do re
alizacji. 

Program taki winien skladac siy z celow 
g16woych i posrednich (wymiernych. kt6re 
moma w kaidej chwili oceni6i sprawdzie), slra
tegii - czyli dr6g, kt6re prowadZlJ do osi'lgniycia 
cel6w, zaloi.en - czyli prob analizy otoczenia, w 
szciegolnoSei fakt6w, kt6re mog!} siy przyczy
ni6 do pozytywnego zrealizowania przedsiy
wzi¢i srodk6w realizacji cel6w. Powinien bye 
konkretny harmoDogram przedsiywzi¢. 

Planuje siy zatrudnienie rewidenta. kt6ry by
dzie wskazywal blydy inspektora nadzoru, 
pczedsiybiorstw. Pewne rzeezy b¢Il jui wiyc 
sprawdzane. konlrolowane. 

Rozwaiano r6wniei mo:iliwose zmiany 
miejscowosci. w kt6rej b¢Il organizowane ,.zie
lone szkolyn z uwagi oa niewystarczajl}ce wy
posai.enie pornieszczen i zly stan techniczny 
budynk6w. Wyslana w celu ostatecznego 
sprawdzenia warunkow bytowych komisja, nie 
sporz!}dzila i.adnego protokolu usterek. Jedeo z 
radnych podal nawet w wqtpliwoSC, czy nad 
morzem ( w Wiselce) jesl jod, gdyi w nPanora
rni,e" czytal artykul mowil}cy 0 tym. i.e jodu nad 
morzem nie mao 

W wyborach na czlonka zarzqdu zgloszono 
dw6ch kandydat6w. ZwyciyZyI Michal Len
czuk, oswadczajllc. i.e nie wai.ne kto wygral, 
wai.ne jest, aby ten, kto wszedl. godnie reprezen
towal wyborc6w. 

Posiedzenie Rady Miejskiej trwalo do go
dziny 2000

. Podjyto szereg uchwal wai.nych dIa 
miasta, ireS(: ktorych (w wersji oryginalnej) zo
stanie zamieszczona w nGazecie Polkowickiej". 

Anna Chmlelecka-Budzan 
widlowoSci w zawyZaniu ceo robOt. Radny Ko- • ________________ _ 

walski stwierdzil: .. ZaIZlJd powinien wypraco-
wac zakres dzialan uniemoiliwiajqcych okrada
nie nas z pieniydzy". Radny Snieiko wyrazil 
zaniepokojenie, m6wiqc: .,StraciliSmy kontakt z 
ludimi, a rniydzy sobl) teinie moi.emy siy doga
dae. Ludzie oceniajl} nas wycinkowo, patrzllc na 
DasZlJ przynaJemo c do spOlck" 

Radny Krawczyszyn: "nie panujemy oad 
ogolnyrni dzialaniami Rady, nie moi.emy z1ecic 
wszystkich prac Komisji Rewizyjnej. Musimy 
zastanowic si~, jak zorganizowac pracy Rady, 
aby wszystkim si~ zajqe. Nie marny wglqdu we 
wszystkie sprawy w gminie". Zaproponowal 
utworzenie klubOw, gdzie radni dyskutowaHby 
o roinych sprawach (jui bez diet). 

Radny Stanczyszyn nie zauwaiyl wSpOlpra
cy rniydzy radnymi . Na zorganizowane przez 
niego spotkanie przyszlo niewielu zaintereso
wanych. 

Konkludujllc, burmistrz zwr6cil uwag~, Ii w 
swojej pracy radni nie zaatanawiajll si~ czysto 
oad sprawami najwaioiejszymi. Powinny nirni 
bye polityczne wskazania cel6w do jakich nale-
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KOMUNIKAT 
KOMISJI 

ZDROWIA 
Z uwagi na zlekcewaienie stanowisl(a 

Komisji Zdrowia, Opieki SpoIecznej i Ochro
ny Srodowiska, oswiadczamy, ie nie pono
simy odpowiedzialnosci za zakwaterowanle 
dZieci w starym budynku w Wiseice na tur
nusie 02.11 - 22.11.92. 

Stanowisko Komisji wyraiono w proto
kole z posiedzenia Komisji w dniu 15.10.92, 
cyt.:.Ograniczyc grupy wyjazdowe do czasu 
wyremontowania obiektu". 

Junta Sejud 
Przewodnlcz~ca Komlsjl Zdrowla, 

Opiekl Spofecznej 
I Ochrony Srodowiska 



16 paldziemika 1992 r. Szkola Podstawowa 
nr 2 w Polkowicaeh obchodzila swoje 20-1ecie. 
Z lej okazji odbyla si~ uroczystoSC, na ktOnt 
zaproszono wladze miasta, bylych dyreldorow 
szkoly, dyrektorow wszystkieh placowek os
wiatowych w mieScie, proboszczow polkowic
kich parafJi, przedstawicieli ZNP, ezlonk6w Ke>
misji OSwiaty oraz Zamtdu przy Urz¢zie Gmi
ny, przedstawicieLi Kuratorium OSwiaty Od-

15/1992 

"Bije Zegar godziny, my wtedy mawiamy: «Jak ten czas szybko mi
jw> - a to my miajamy". 

wsi. Plaeowka stala si~ Zbiorczl! Szkoil! Gmin
nlJ. Wraz z uplywem czasu zmienilasi~struktura 
wyksztalcenia nauczycieli, a zmiany dotycZlJ 
glownie wzrostu Liczby pracownik6w z wy-

(St.Jacbowlcz) 

r:---------~~::__-----------~::::_-..,..., iszym wyksZLalce

W 1990 roku wprowadzajllcszeSciostopnie>
wI! skaJ«; oceniania, zmniejszono znacznie list~ 
uczni6w Die promowanych. W cillgu 0 tatnich 
141atsklasyftkowano 1478 uczniow, wSrOd kl6-
rych az 876 otrzymalo swiadectwa z wyr6i.nie
niem. Losy absolwent6w byly roine. Z 987 ucz
niow najmniej kontynuowalo nau~ w liceach, 
a w roJcu szkolnym 1988/89 na 130 absolwentow 
tylko 19 wybralo szkoly sre<inie, reszta poszla 
do szkOl zawodowych. Pracujll niemal w kaZ
dym zawodzie. 

dzialu Zarniejscowego w Lubinie, oraz dyrekte>
row ZG "Rudna" i PGKiM Polkowice. Uroczy
stoSt uSwietnily liczne przem6wienia zaprosZc>
nycb good, pracownikow szkoly i wyst~py uez
niow. Nauczycielom za nienagannq i dlugolet
nil! pra~ przyznano nagrody dyrektora szkoly, 
Kuralorium OSwiaty i Wychowania omz Rady 
Miejskiej. 

Mijajl! lala, zmianiajl! si~mody,style,a wraz 
z nim.i ludzie, ale szkola zawsze byla, jest i 
b¢zie istniee ze swoimi problemami. 20 lat 
istnienia Lo czas, w ktorym dzialo si~ wiele, to 
szereg pracowitych dni, podobnie jak w i.yciu, 
wesolych i smutnych. 

W 1972 roku rozpoc~o tu nauk~ 579 ucz
niow. Byl to swojcgo rodzaju • .luksus" w porow
naniu z p6fniejszym i obecnym okresem fun
kejonowania pJac6wki. Obecnie szkola liczy 
925 uczniow. Od J 978 roku wys~pujll klopoty 
zwilJZ8De z dodatkowymi pomieszczeniarni na 
sale lekcyjne - z tego powodu dzied uClll si\! na 
dwie zmiany. W ciqgu minionych lat szkollj 
kierowalo 7 dyrektorow. We wrzeSniu 1974 ro
ku zac~i dojei.<WIe uczniowie z okolicznych 

niem pedagogi-
cznym. Na 48 na
uezycieli -pracujll
cych obecnie w 
plac6wce,3 praeu
je w zawodzie 
ponad 25 lat. SI! 
rowniez tacy, dJa 
ktorych ta szkola 
to jedyne dotyeh
czas miejsce pra
cy. 

K rystyna Be>
rowiec rozpoc~la 
prae~ zawodowl! 1 
paZdziemika 1972 
roku i jest wierna 

szkole do dziS. Helena Ziembi..6ska przepraco
wala 17 lat. Jadwiga Lisiecka 16, a Anna Liber
ska i Agnieszka Gancarz mogq pochwaLicsi~ 15 
leLnim stai.em praey. 
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Andrzej Cbyra jest aktorem, Zbignicw Po
czyniakza pOl roku b\!dzie ksj~m, Emil Sran
czyszynjest dyreklorem PGKiM-u, Andrzej Ta
tuSko sekretarzem w UCZ¢zie Gminy. Kilku 
absolwentow jest pracownikatni szkoly: Dorota 
Trzmielewska, Janina Wroblewska, Janusz 
Smoliilski. Osoby zawodowo zwiqzane ze szlro
III zgodnie stwierdzajll, ii. ftdwojka" zawszc sta
rala i~ bye drugim domem dJa mlodziezy, stwa
rzala warunki do rozwijania zainteresowa6, 
uczyla samorntdnoSci, ksztaltowala osobowoSC 
uczni6w. Nauczyciele i uczniowie umieli i 
umiejIJ nada! pokonac siarosc codziennoSci., za
znaczjllc sw6j slad na polkowickiej ziemi. 

Anna Chmielecka-Budzan 



Gazda Polkowicka 

Kilka dni temu zakonczyly si, wst,pne rozmowy poml,dzy Zarz4dem KGHM Po/ska Miedi SA 
a centra/ami zwi4zkowymi dotycz4ce nowego Ukladu Zbiorowego d/a przemyslu miedziowego. 

PararD1Nany uklad 
- rozmowa z Jozefem Czyczerskim, przewodnicz~cym krajowej sekcji rud miedzi NSZZ "Solidarnosc" 

- Parafowany uktad jest materiafem 
wyjsclowym do przyszlosciowego opra
cowywania zakladowych uklad6w zbio
rowych. Dyskutowany jeszcze b~dzie 
przez przedstawicieli zakJadowych org. 
nlzacji zwi¥kowych. Prosz~ zatem po
wiedzieC, co nowego wnosi ten ukfad w 
sferze plac? 

- W historll przemystu miedziowego b~
dzie on plerwszym uk/adem zbiorowym dla 
pracownikow tego przemystu. Opracowany 
zostat na podstawie uktadow zbiorowych 
dla przemyslu w~gla kamlennego i brunat
nego, ale wyspecyfikowany dla naszego 
srodowiska. Parii' spraw uj~tych w nim jest 
zupetnie nowych, ktore nle miaty mlejsca w 
poprzednich uktadach zblorowych. Pojawity 
sl~ np. dodatkowe urlopy z tytutu zatrudnle
nia pod ziemll\. W ukladzle mowi si~, ie po 
pili'ciu latach pracy na dole, pracownlkowi 
przystuguje dodatkowo pili'C dni urlopu, a po 
dzlesl~ciu latach - do osmiu dnl. 

Kole]na zmiana dotyczy sobot, jako dnia 
wolnego od pracy. Na dzis biorl\CY urlop 
miat sobot~ wliczan~ do catego wymiaru 
urlopu, traktujl\c ten dzieri jako roboezy i 
pomniejszajl\c tym samym 0 ten dzleri urlop 
wypoczynkowy. Zdecydowanle nastl\PI wy
tl\czenle sobot. Nowum b~dl\ dodatkowe 
dni wolne dla pracownlkow cil\gu technolo
glcznego (w zaktadach wzbogacanla rudy I 
hutach mledzi). Bli'd~ to dodatkowe dni wol
ne wynikaJl\ce z pracy w szkod/iwych wa
runkach, nle wykluczajl\ce jednak obowil\
zujl\CYch wolnych dnl zwi¥anych z prze
kroczenlem NOS. Proponujemy, aby po 
osmlu latach pracy zatrudniony otrzyma/ 
dodatkowo dwa dnl wOlne, a po 15 latach 
pracy dodatkowo 5 dnl. 

Bardzo watnl\ sprawl\jest ujednolicenie 

dla wszystkich grup deputatu w~glowego 
oraz jego wielkosci i formy placenla. Oepu
tat ten obci¥at dotychczas besposrednio 
fundusz plae. Proponujemy, aby zwi¥any 
byt z obci¥enlem kosztow. przede wszy
stklm zaleiy nam na placenlu ludziom za 
w~glel w cenach rzeczywlstych. W nowym 
uktadzie mowi si~ 0 dwoch wielkosciach: 8 
ton dla aktualnie zatrudnionych, natomiast 
po 2,5 tony dla emerytow I rencistow - oczy
wiscie po cenach rynkowych. 

- Co nowy ukfad zbiorowy proponuje 
odnosnie karty gornika? 

- Ootychczasowy uktad zaktadal zablera
nie cz~sci lub catosci karty gornika za wy
kroczenla dyscyplinarne. Teraz tego nie b~
dzie. Uznajl\c, ie jest to dodatek staiowy 
nowy uktad wprowadza coroczny wzrost do
datku staiowego. Za kaidy przepracowany 
rok pracownik otrzymuje dwa procent tego 
dodatku. Generalnie chodzito nam 0 maksy
maine zmniejszenie dotychczasowych skla
dnikow plac, ktore wesztyby do stawki oso
bistego zaszeregowania. Jedynle karta gor
nika naliczana bytaby od tej kwoty. 

- Jak~ moc prawn~ posiada na dzien 
dzisiejszy parafowany uklad zbiorowy 
pracy dla przemysfu miedziowego? 

- Fina/owy dokument trzytygodniowej 
pracy zespolu mi~dzyzwi¥kowego I zarzl\
du ma symboliczne znaczenie. B~dzie ma
teria/em roboczym dla pozostatych organi
zac]1 zwil\zkowych nie majC\cych statutu 
ogolnokrajowego, ktore tylko z tego tytulu 
nle braty udziatu w pracach wspomnianego 
zespolu. Po zebraniu i przeanalizowaniu 
wszelkich uwag, uktad zostanie przes/any 

ministrowi przemystu I handlu do ratyfiko
wania. 

- R6wnolegle, lyle ze na wyzszym 
szczeblu, trwaj~ rozmowy nad paktem 0 

przedsh;biorstwie. Co b4}dzie w sytuacji, 
gdy pakt ten zostanie uchwalony wczes
niej nil. uklad zbiorowy, 0 kt6rym rozma
wiamy? 

- Nle ma to dla nas wl~kszego znaczenla. 
Ten fakt moie jedynle utatwic I przyspieszyc 
nam zawarcie takiego uktadu, zaktadajl\c 
np., ie rZl\d sceduje obowll\zek zawierania 
umow na przedsi~biorstwo. Wowczas jedy
nl\ stronl\ do podpisania takiego ukladu 
zblorowego pracy bli'dzie tylko upeJnomoc
niony Zarzl\d Kombinatu. By toby to szybsze 
i sprawniejsze. 

- Czego, najogolniej rzeez ujmuj~c, 
moze oczekiwac po nowym ukladzie sze
regowy pracownik tego przedsi4}bior
stwa? 

- Stawka osobistego zaszeregowania, do 
ktore] przesuni~to poszczegolne skladniki 
placowe, w tym rowniez dodatek funkcyjny 
(wyeliminowany w nowym uk/adzie), po
zwoli okres/ic status kazdego pracownika. 
Olatego tei wolno ml przypuszczac, ie pa
rafowany uk/ad pozwoli kaidemu zatrudnio
nemu po przepracowaniu np. kilkunastu dni, 
wyliczyc w cil\gu kllku minut. lie zarobi ple
nili'dzy. 

- Dziekuj~ za rozmow~. 

Rozmawlat 
Andrzej Lech 

Polkowice na liscie 
Ministerstwa 

Krok w restrukturyzacj~ 

Michal Jagiello, podsekretan 
stanu w Ministerstwie Kultury i 
Sztuki przeslal na ~ naszego bur
mistrza pismo, w ktorym infoonu
je, i.e Polkowioe jako jedno z 47 
miast - gmin w Polsce zostaly wy
typowane do monitoringu Stodo
wisk edukacji kulturalnej dzieci i 
mlodzieiy szkolnej. Celem monito
ringu rna bye zdobycie infonnacji 
na temat infrastruktury sluiljcej 
kulturze dzieci~cej i mlodzieZowej 
omz zaangaiowania w nil! pmcow
nikow kultury i oSwiaty. 

"Monitoring b¢zie okazjll -
czytamy w pismie wiceministra 
kultury - do integracyjnych spotkall 
osOb pmcujl!cych z dzieCmi i mlo
dzieilj. skupionych wokol szk61, 
instytucji kultury, koSciola. Mini
sterstwo Kultury i Sztuki poprzez 
minitoring pragnie doskonalie me
chanizmy pmwne i ekonomiczne 
sluiljcc cdukacji kulturalnej." 

Prace sondazowe w ramach 
przedsi~wzi\'lCia b¢l! trwaly w na
szym mieScie od 251isIOpada do 15 
grudnia. 

Ze n Odel dobrze poinformowanych dowiadujemy si~, i.e KGHM 
Polska Miedi SA zmienil mak firmowy. Nowy ww si~ w zasadniczy 
sposOb. 1ak pami~tamy, w poprzednim znaku na zielonym tle widnialy 
ziote litery CU z napisem Polska-KGHM-Lubin i wizerunkiem piasto
wskiego orla. Nowy znak to kompozycja figur geometrycmycb w wi
nycb kolomcb. Na bialy kwadrat wpisanezosta1o czame kolo porozcinane 
ukoSnie biegn~cymi dwoma liniami w kolorze bialym omz wiqzia} pozio
mych pas6w, od pomara.rlczowego, poprzez czerwony ai do szarego. 

(ale) 

f-' ....... _. 'poDi:i~KOWANiE" .... '1 
! 

Oyrekcja Szkoly Podstawowej nr 2 w Polkowicach sktada I 
podzi~kowania Radzie Miejskiej, Zaktadom Gorniczym .Rudnaft ! 

I oraz Sp6tdzielni Mieszkaniowe] .Cuprum" za iyczliwosc I szcze-I 
I rC\ pomoc, ktora umoiliwila zorganizowanie uroczystosci z oka- j 

___________ -.l. ______ ___ (w_a_g_)_-"''-,l~.~2':!:.:~.~~~~ .. _._ ......... ~ •. _._. __ .. , __ ._._ .... ,.J 
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Barborkowe • • wspomoleola 
"Pamit;tam, bylo to po trzeciej zmianie. Na specjalnCf prosbt; 
Wyiykowskiego spr6bowalismy raz jeszcze i ... udalo sit; /" 

W tym roku minyla 35 roczniea odkrycia 
przez dr into lana Wyzykowsldego zl6z rudy 
miedzi. Dlugo zastanawialem si~, dlaczego talc 
waine wydarzenie przeszlo bez echa? Dla kogo 
waine? Na pewno dla prawie 40-tysi~znej rze
szy pracownik6w przemyslu miedziowego ich 
rodzin, a przede wszystkim dla tyeh, kt6rzy 35 
lat temu, stawiajlje tu swoje pierwsze zawodowe 
krold, budowali wielkq miedt z nadziejlj na 
wlasne Jepsze jutro. 

- NCISl.a rockina byla dose liczno - wsporni
na jedna z micszkanek Starego Lubina. - Mieli
smy pitlcioro dzieci, a jedynym i,ywicielem ro
dziny byl mqi., praeujqcy na kolei. Ja nie mialam 
sze'l.tlseia, aby praeowae. Pl7;Yl.najtl. ie kiedy 
dowied'l.ieliSmy sitl 0 powstajqcym Zogltlbiu i 
budowaniu kopalti, jedno bylo pewne - bt!dzie 
praca i pewllie dtJbne platlUJ. Gdyby nie ten 
pnemys~ nie wiem jak potoC'lJ'lyby sitl nasze 
loS)', nasze tycie ... 

Odkrycie i udokumentowanie zl6z rudy 
miedzi wysun~ly wowczas Polsk~ na szOste 
miejsce w swiecie. Zostalo uznane za wydarze
nie da jljce POCZljtek dynarnieznemu i szybkiemu 
umocnieniu gospodarki. Podj~te zaS decyzje 0 

kompleksowym zagospodarowniu z1o:i i budo
wie Legnicko-Glogowsldego O~gu Miedzio
wego dowodZlj ogromnego znaczenia. jakie dla 
naszego kraju rnialy mice inwestycje miedzio
we. Wysilekspoleczenstwaskierowany na dzia
lalnoSt, ktOra miala umo:iliwic szyblde wyko
rzystanie nowego bogactwa narodowego i uczy
nienie zen tr6dla wzrostu potencjalu ekonomi
cznego Polsld. 

Tadeusz Chwala, obecnie pracujljcy jako 
konserwator sprz~tu geologicznego w Zakla
dach Gorniczycb "PoJkowice", w tamtycb latacb 
jako mJody, dwudziestoparoletni pracownik 
krakowsldego Przedsi~biorstwa RobOt Wiertni
czo-Mierniczych rozpoczynal swojlj zawodowlj 

karie~ pod oldem odkrywcy wielkiej miedzi. 
Mimo doskonalej pami~ci, do dziS nie potrafi 
wytlumaczyc sobie, dlaczego pewne, na pozor 
prozaiczne jego zdaniem sprawy, okryte byly 
wielltll tajemniClj. 

- Zowsze pny robotach wiermiC'lJ'ch - na 
platformie -pracowalo nas cz.terech. Pr6cz mnie 
jako majstra, byl wieio"'Y oraz dwoch pomocni
/cOw. Tych dw6c1z ostatn;ch nigdy nie 1/Ioglo bye 
swiadkami "'Yciqgania rd'l.enia wiertllic'l.e
go ... Pamititam, jak no teren, gdzie vzajdowala 
sitl platjorma wiertlzicza. zajechaly dwie czarne 
Wolgi. Cwjqc, te cos sitl za tym kryje. 110 wszelki 
wypadek, w wielkim pospiechu musieliSmy w6w
czas "sehowac" nasz;ych kolegow. Wydobyte 
probki mogli oglqdtJe, procz nas , jedynie przy
bysze z czarnej limuO/ny. 

- Od urodzenia mieSl.kam w Lubinie. Wow
czas mialem 10 lat - wspomina jeden z pracow
nikow kopalni .. PoJkowice~. - Biegalem, jak 
'l."'Ykle, 'I. kolegami po terenach pnyleglych do 
drogi prowad14cej w kierunku Polkowic, woleo
licach dzisiejszego osiedlo StasVca. W pewnym 
momencie zauwatylem, jak'l.jadqcych, wielkich 
ci~tarowek zacz~ly spadtJc wielktrkamienie. 
Mialy one nietypo"'Y "'Yg1qd. Po jakimS czasie 
dowiedzialem sitl, te te kamienie to ... miedt. 

- Na tych terenach 1,jawiliSmy Sitl jako Do
lnoslqskie Pnedsitlbiorstwo Geologiczne Su
rowc6w Hutniczyeh 'I. siedzibq. w Legnicy - kon
tynuuje swojll opowicSC Tadeusz Chwala. - Byl 
poc14tek roku 1957. Wiercenia rOl.{JoCZtlliSmy w 
okolicach Sieroszowic, Buczyny i Krempy. Byla 
to wychodna 'l.lota. PracowaliSmy po szesnaScie 
godzjn na dobt1. Warunki byly iScie spartaJiskie. 
Nie bylo nawet barakowozow. MieSl.kaliSmy po
roznucani po okolicvrych wsiach, u tIIpelnie 
obcych /udzi, zabiegajqc na wiasnq r~ 0 jaki
kolwiek posilek. Najct.tlsciej jedliSmy ra'l. dzien
nie, pOlliewat na witlcej nie by/o CZOSII. 

Wiercono wowczas dwa Olwory. Pierwszy 
na terenie dzisiejszego lotniska, na wysokoSci 
obecnej Fabryld Domow, drugi natorniast po
mi¢zy Sieroszowicami a Suchq G6mlj. POCZJjI
kowo, wiercqc na gt~bokoSci 650 m, natrafiali 
wylljcznie na dolomit. Dochodzilo juz do tego, 
Ze kierowniclwo bazy chcialo nawet zaniecbac 
poszukiwaD.. 

- Pamitltam, bylo to na tneciej vnianie -
wspomina Tadeusz ChwaJa. - Na specjalnq pro
sht1 Wytykowskiego sprobowaliSmy razjeszc'l.e 
i ... udtJlo sitl! 

W marcu 1957 roku, w wyniku realizacji 
programu badail prowadzonych pod lderunkiem 
dr. Jana Wyiykowskiego, w otworze "Sieroszo
wice I" nawiercono zloZe rudy miedzio znacze
niu przemyslowym. Poklad rudy 0 miljiszoSci 
2,3 metra i zawartoSci 1,4% stwierdzono na 
giybokoSci 656 metrow. W tym samym roku 
drugi pozytywny wynik uzyskano w otworze 
wiertniczym kolo Lubina. Te rezultaty staly si~ 
punktem zwrotnym. 
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- To nie sq czasy. aby wspominae dzieje czy 
dokonania naszychojc6w- m6wi lO-Jetni wow
czas Mieczyslaw B. zPolkowic. - DziS watniej
sze sq spra"'Y twonenia malyeh i dutych koali
eji. Wraeajqc jedlUJk do tamtych lat, pamitltam. 
te rowerem dowo'l.ilem ojeu obiad na pobliskie 
tereny, gdzie staly pottltlle wiete wiertllicze. Zo
wsze "'Ykonystywalem takie oko1,je. aby Z blisko 
podglqdtJe practl tych ludzi. Jetdzqc na "otwo
ry" motna by/o zawSZ,e cos ciekawego 'l.obaczyc, 
czegos nauC'lJ'c sitl. 

Pr6cz codziennej pracy, ludzie z chycilj 
uczestniczyli w romego rod7.aju uroczysto
Sciach, tradycyjnych obrz¢ach, kt6re p6tniej 
wspominali przez nast~pne lata. Niestety. twar
de realia ekonomiczne obecnego lycia sprawily, 
:ie zacz~liSmy zmieniac nasZlj codziennosc. 
ZmienialiSmy tradyeje, obycza je i obrz¢y, cze
go najlepszym dowodem byly .. uroczysto~i" 
ubieglorocznego Dnia G6rnika. Hi tori~ twoCZlj 
ludzie, dlatego nie powinno si~, mimo wszystko 
niszczyc tego, co stworzyl czlowiek. 

- Do dziS wspominam • Munynka" - m6wi 
Tadeusz Chwala. - To byl taki ZIVYCzaj, orga"i
zowany kotdorazowo po vnontowalliu kampfet
nego uf7l1dzenia lViertniczego i zwierceniu me
tra w glqb Ziemi. Wowczas wszyscy wiertacze 
wspolnie 'I. kierownictwem ba'(y zbiera/iSmy si~ 
biesiadujqc pny kielislXu i wspominajqc trudlle 
pocztllki swojej pracy. Z"'Yczaj te" pnyszedi at 
t. Boryslawia wra'l. Z najstarszyml wiertaczami: 
Dro7.,dem. Krukalem i Rygielem. Nazwa wz.itlla 
sitl prawdopodobnie stqd, te podczas takiej 
.. ucoy -, uczestnicy bt1dtJc jut po kilku gltlb
szych, smarowali ktoregos z bardziej podchmie
lonych koleg6w. ktory nastfipnego dllia "'Yglq
dtJl neezywiScie jak Murzyn. 

Negacja starego doprowadzi z czasem do 
lego, :ie calkowicie zapomniroy dzieje naszych 
ojc6w i ich dokonania. Ci, ktorzy w latacb 50, 
60 tworzyli to, co nas dill otacza, wcale nie 
budowali ..swietJanej przyszloSci socjalizmu". 
Oni Iworzyli wlasne lycie. Budowali by! swoj i 
swojej rodziny. I 10 bylo dla nich najwainiejsze. 

AndrzeJ Lech 
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nRolnicy nie musz4 wykupywac na wlasnosc ziemi czy sprz,tu znajduj4cego si, dotychczas w posia
daniu PGR-ow. Mo94 je rownle! dzierzawic. ( ... JOkoio 60 mieszkaricow PGR-owskich domow za/ntereso
wanych jest ich wykupem na wlasnosc. Za kazdy rok pracy w PGR przysluguje im 3% znizki". 

Nie tylko dla rolnik6w 
W wojewooztwie legnickim jest 45 PGR

ow 11 POM (w Chojnowle). Do konca 1992 
roku zgodnie z ustawC\ PGR-y majC\ zosta.c 
przeJ~te przez Agencj~ Wlasnosci Rolne] 
Skarbu Panstwa. Dotychezas Agen,eja 
przej~a juz 14 jednostek. Powolano w nich 
tymczasowe zarzC\dy komisaryezne. Do 
konca pai:dzlernika jeszeze 4 PGR-y bt;ldC\ 
mlaly zarzC\dy komisaryczne. 

W przej~tych przez Agencj~ gospodar
stwach nastt;lpujC\ przeksztatcenia wlasno
sciowe. Najczt;lsciej sp6/kl pracownieze b~
dC\ przejmowaly ziemi~ i ma]C\tek na drodze 
przetargu. Rowniei: rolnley indywldualnl 
mogl\ brae udzla/ w tym procesie. Rzadko 
kiedy jednak dociera do nlch informacja 0 

zachodzC\cych zmlanach. 
Tymezasem - jak wszysey lnni - mogl\ 

oni brae udzial w' przetargach organizowa
nych przez Agenej~ WJasnosci Rolne] Skar
bu Panstwa. Wszelkie informacje na temat 
prywatyzaeji PGR-ow rolnicy mogC\ otrzy
mae w swoich gminach. zwlaszeza w komi
sjach zajmujl\cych sl~ rolnictwem. Informa
cji takich udzlela rownlez Agencja (Legnlca, 
pl.Slowianski 1. tel. 66-401) oraz PGR-y. 

Rolnicy nle musz<\ wykupywae na wlas
nose ziemi ezy sprzt;ltu znajdujC\cego si~ 

dotychczas w 
posiadanlu 
PGR-ow. MogC\ 
je rownlez dzler
zawie. I tu jed
nak njezb~dna 
jest szersza In
formaeja. ktora 
nie zawsze trafia 
do najbardziej 
zainteresowa
nyeh. Proez 
gmln I Agencjl 
udzlela jej row
nlez speejalny punkt informaeyjny powo
lany przez Stronnictwo Ludowo - Chrzesei
janskie w Legnley przy ul. Zeglarskiej 14. 
teI.260-15. 

Przejmowanie PGR-ow przez Agenej~ 
nie odbywa sl~ bez klopotow. Okolo 60% 
mleszkanc6w PGR-owskleh domow zaln
teresowanych jest leh wykupem na wlas
nose. Za kazdy rok praey w PGR-ze przy
sluguje 1m 3% znizki. SC\ to wl~c stosunkowo 
tanie mleszkanla. ale nie stae na nle wszy
stkieh. zwlaszeza emerytow. Agencja moze 
wydzielie majC\tek sluzC\cy dzialalnosei so
ejalnej. kulturalnej i sportowej wraz z przy-

naleznymi do nlego gruntami oraz niead
platnie przekazae w drodze umowy na wlas
nose gminy. Istnleje takze mozliwose prze
kazanla nieodpfatnle gruntow pod infrastru
ktur~. 

Problem stanowlC\ rowniez dawne pala
ce. P6/ bledy z tyml. w ktoryeh znajdowaly 
si~ biura. Pozostalych nlkt nle chce. nawet 
za darmo. Rownlez ten klopot spadnie pra
wdopodobnie na Agencj~. W jej pracach ad 
poczC\tku uezestniezC\ przedstawielele Sej
mlku Wojewodztwa Legnlckiego ma mocy 
porozumlenia mi~dzy obu instytuejami. 

(WSS) 

ZiDlll b~dzie cieplo 
te wykonujl} wytl}cznie pracowni
cy Sp6ldzielni za zgodll Zamjdu. 
Uprzedzam, ze za samowolne re
gulowanie doplywu ciepia b¢zie
mykarac. - rozmowa z dyrektorem SM "Cuprum" Edwardem Biegunem 

- RozpocZlll sl~ sewn grzew
czy. Czy przewldywane ~ pro
blemy zwilJzane Z ogrzewaniem 
mleszkaD? 

- Przez 2-3 tygodnie mogll poja
wie si~ przejSciowe problemy cho
ciawy z tego powodu, Ze jest zmie
nria temperatura i nie rna stalych 
parametrOw ciepta. 

- Zmlenna temperatura, to je
dyna przewldywana przyczyna 
nledogrzanla mieszkali? 

- Nie. W ubieglym roku wyko
nanD remont centralnego ogrzewa
nia na Osiedlu Gwark6w, a powaz
ne zald6cenia, kt6re wtedy wystlJ
pily dotyczyly odpowietrzania sie-
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ci. Osiedle posiada siee hydroe
lewatorow~ dziaJajllcll na zasadzie 
stosowania odpowiednich naczyJi 
zbiorczych, kt6re to dopelniajl} si~ 
samoczynnie. Siee La wymaga od
powiedniej konserwacji i utrzyma
nia. ZamontowaliSmy dodatkowo 
samoczynnie dziatajllce zawory 
odpowietrzajl}ce sprowadzone z 
Niemiec, kt6re w ubieglym roku 
zdecydowanie poprawily jakosc 
odbioru ciepta. Kolejna przyczyna 
lezy po slronie uzytkownik6w. 
Ogrz.ewanie ~e skutecmiejsze 
pod warunkiem, i.e nikt nie b¢zie 
samoczynnie odpowietrzal, czy tei 
dokonywat jakicbkolwiek popra
wek centralnego ogrzewania w 
swoim mieszkaniu. 

- Czego dokladnie ole mozna 
roblc? 

- Nie woloo odpowietIZac na 
srubunkaoh, regulowac zapowie
trz.ni.k6w, spuszczae wody w pio
nach, wyrnieniac kryz. CZYDnoSci 

- Pny prawldJowej eksploata
cjl ~dzen nle przewidujemy 
wl~ iadnych kompllkacji w do
grzanlu mleszkan? 

- Nie przewidujerny w tyro roku 
niedogrzan poszczeg6loych bu
dynk6w. Mogl} ~lIlpic niedo
grzania pojedynczych rnieszkati, a 
przyczynl} tego moZe bye samo
czynna regulacja grzejnik6w. W tej 
chwili cale Osiedle Sienkiewicza 
jest rozkopane, nast~puje tam wy
rniana centralnego na specjalne 
izolowane rury sprowadzane z Za
chodu. 

Przewidujemy roniejsZlj strat~ 
ciepta na liniach przesytowych, a 
na razie budynki podlllczone SIj je
szcze do starych instalacji. 

- Dzl~kuj\l za rozmow\l. 

, Rozmawlafa 
Anna Chmle1eeka-Budzan 
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Wydzial Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej Urz~du Gminy w Polkowicach informuje, stosownie do 
rozporz'ldzenia Rady Ministrow z dnia 24.01.1986 r. (Dz.U. Nr 6 poz.33), ie inwestorzy lub generalni wykonawey 
obowillZani S'l zglosic planowane w 1993 r. roboty rozkopowe i zaj~de nawierzchni pasa drogowego ulic miejskich 
lokaJnych . Termin zgloszenia uplywa z dniem 31 grudnia 1992 r. Warunkiem uzyskania zezwolenia na prowadze
nie robot lub zaj~de terenu w obr~bie pasa drogowego jest uj~cie ich w planie koordynacyjnym danego roku. 
Zgloszenia powinny zawierac: 
o doldadn'llokalizacj~ robot (nazwa uliey, or posesji lub odcinka uUey); 
@ plan sytuaeyjny z zaznaczeniem miejsca robot w jednym egz. skala 1:500; 
6) wielkosc zajmowanej lub rozkopywanej powierzchni i jej rodzaj (jezdnia, chodnik w m2); 
o rodzaj robot (budowa sied wodoci'lgowej, kolektora kanaJizacyjnego, uloienie kabla energetycznego, budowa 

nowych odcinkow nawierzchni drogowej lei'!cej w pasie ulicznym itp.); 

6) nazwa wykonawcy robot podstawowych oraz naprawczych (drogowych)j 

CD planowany termin zaj~cia - rozkopu pasa drogowego. 

Rozkopy naleiy planowac w okresie od 1.04. do 31.10.1993 r. 
Zgloszenla naleiy kJerowac pJsemnle Da adres: 

Wydzlal GospodarkJ KomonaloeJI MJeszkanJoweJ U~do Gmlny Polkowlce 
01. Legolcka 1 S, pok. 101. 

Informacje dotycz'lce zakresu zgloszen moma uzyskac telefonicznie po numerem 45-00-49 wew. 26. 
Jednoczesnie informuje si~, ie zloienie wniosku 0 wydanie zezwolenia nie stanowi podstawy do zaj~cia -

. rozkopu pasa drogowego. 

Jut 
\~i niedlugo 6.12. ~2 r. 
/I AKCJA "Sw. MIKOLAJ" 

ezy chc sz dostarczy6 swym pociechom niezapomnianych 
wratart aby usmlech zagoscH na ich buziach? Tylko SW. Mikolaj 
mote ci to zapewni6 dostarczajElc prezenty do Two/ego domu. 

Gdzie go szukac? 
pod nr tal. 45-23-98, 45-03-71 lub pod adresam: 

ul.Skalnlk6w 13/13 po gOOz. 18-taJ. 
Warunek; 

Kuplony przez ciebie prezant nalety dostarczy6 
do 5 grudnia 1992 r. 

< ~(}"1>SZIPOA 1) 0 B I'f~ . ~ 
Zamlenl'1 mieszkanle wtasnoSclowe (38,5 m2) na 3 lub 4 pokojowe 

sp6ldzlelcze lub Inne. Wiadom0S6: tei. 45-20-79. 

Sprzedam kiosk .Nowe Miasteczko·. Wiadomosc: Polkowloe, 
ul.Ociosowa 26/5, tel. 45-07-73. 

Zamieni'1 mieszkanle wtasnoSciowe w Lublnle na Przyleslu (72 m2) 

na wi'1ksze w Lubinie, Polkowlcach lub Legnicy. Mieszkanie dysponuje 
telewizj" satelitaml\. telefonem oraz dwoma balkonami. W rozliczeniu 
zagospodarowana dzlalka i garai. Tel. 446-566, po 2O-tej. 

Z up,Burmlatrza 
Klerownlk Wydzlatu GKIM 

Kazlmlerz Dudek 

ROZPORZADZENIE WOJEWODY LEGNICKIEGO 
z dnia 5 listopada 1992 r. 

w sprawie uznanla okreslonych obszar6w zagroio
nych wsciekliznl\ za wolne o~ tej choroby. 

Na podstawie art. 22 ust.1 ustawy z dnla 22 marca 
1990 r. 0 terenowych organach rzl\dowej adminlstra
cjl 090lnej (Oz.U. Nr 21 , poz. 123 i z 1991 r. Nr 75, 
poz.328) zarz<\dza si~ co nast~puje: 

§ 1. Zagroiony wscieklizn<\ zwierzl\t lownych obszar 
wymienlony w § 1 r0zporz<\dzen wymienionych w 
§ 2 uznaje sl'1 za wolny od tej choroby. 

§ 2. TraCi\ moe: 
1) rozporz<\dzenle Wojewody Legnicklego z dnla 
7 wrzesnia 1992 r. w sprawle zwalczania wscie
k1izny u zwierz<\llownych, 
2) rozporz<\dzenie Wojewody Legnickiego z dnla 
24 wrzesnia 1992 r. w sprawle zwalczania wscie-

. klizny u zwierz<\t lownych. 

§ 3. Rozporz<\dzenie w chodzi w iycie z dniem ogloszenla przez 
rozplakatowanie na tablicach ogloszen w siedzibach urz~
dow gmin: Gaworzyce, J~rzmanowa, Aadwanice, Auja, 
Udanln, W<\droie Wielkle i Zukowice oraz siedzibach urz'1-
dow miasta i gmin: Polkowice I przemkow. • 

WOJEWODA LEGNICKI 
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oglasza 

To nieprawdopodobne I 

Wystarczy przyprowadziC 
dwoch porfczycieli i ionf zz;a
swiadczeniami 0 zarobkach 

oraz dowodami toisamosci i jui mogf kupie, co 
chCf· 

I t~ jak tanio I 

Tylko 2,83 % miesifcznie przy 6 ratach, 2,66 % 
przy 10 ratach i 2,58 % przy15 ratach. 

Spisujf umowf i odbieram towar. 

To doskonaly sposob na wyposaienie 
mieszkania 1 

Polkowice, 
Pawilon Handlowy, ul. Glogowska 19, 

tel. 45-14-53; 
Lubin, 

ul. Kosciuszki 36 a, tel. 42-10-37; 
Glog6w, 

Osiedle Piastow, ul. Budziszynska 3 a 

Przetarg na wynajem stoiska 12 m2 

Lek. chorob wewn~trznych 
MACIEJ BIARDZKI 

asystent 
Oddzi~u Kardlologiczno

Internistycznego 
GHS ZOZ w Lubinie 

przyjmuje (stoisko nie jest przystosowane do braniy spozywczej). 
Cena wywolawcza 120 000 zl za 1 m2• w Zaktadzie Rehabilita&li 

wtorki i pil\tki 1T"l-18 Przetarg odb~dzie si~ dnia 26.11.1992 r. 0 godz. 1200 w sali 
konferencyjnej (na parterze) Urz~du Gminy w Polkowicach, 

ul. Legnicka 15. . 
Warnnkiem przysti}pienia do 

przetargu jest wplacenie wadium 
w wysokosci 3 000 000 zl. 

Wadium nalezy wplacic w dniu 
przetargu do godz. 1130 w kasie 
Urz~du Gminy. 

Uchylenie si~ uczestnika, ktory 
wygra przetarg od zawarcia umo
wy dzieriawy, spowoduje utrat~ 
wadium. 

oraz 
Konkurs ofert na zagospodarowanie lokalu uiytkowego 
przy ul. Rynek 7a, powierzchnia lokalu 8,30 m2• 

Oferta powinna zawierac proponowani} stawk~ czynszowi}, 
branZ~, przybUZony termin rozpocz~ia dzialalnoSci gospodarczej. 

Oferty naleiy skladac w Kancelarii Urz~du Gminy (parter) do 
dnia 27.11.1992 r. 

Zastrzega si~ prawo swobodnego wyborn oferenta. 
Szczegolowe informacje mozna uzyskac w Urz¢zie Gminy 

w pokoju or 210, tel. 45-00-49 wew.22 



15/1992 

ONI §PRAWOWALIWLADZ~ 
Z uwagq, zaciekawieniem i aprobatq wi~kszosc mieszkanc6w Polkowic pn;yglqdasi~ poczynaniom obecnych wladz. 
E/ekty lej dzialalnosci oceniq przyszle pokolenia, ale jut teraz motemy poczynic pewne por6wnania do czas6w, 
kl6re min~ly. 0 por6wnania takie poprosimy tyell, kl6n;y pelnili r6tnefunkcje w popnednich wladzach miasla. Na 
poczqtek proponujemy rovnow~ Z 1:rylym naczelnikiem miasta Polko~ce panem Ryszardem Serednickim . 

.Je!izcze n ie t:ak dawno .•• 
- Jest Pan rodowitym polkowiczanlnem? 

- Nie. W 1973 roku przyjechalem do Polko-
wic z Zabrza, miasta,w ktorym ze wzgiydu na 
zanieczyszczenie ~rodowiska nie dato si~ i:ye. 
PodjlJlem pra~ jako nadsztygar dis automatyza
cji w zakladzie wzbogacania rod, gdzie Pl'Z(? 
pracowalem do 1977 roku. 

- Jak wyghtda10 w tym czasie miasto? 

- Bylo brzydlcie, .. zapyziale~ - organy 
administracyjne znajdowaly si~ w rozsypce. 

- Co wobec tego sklonllo Pana do pozo
stania tutaj? 

- Podobalo mi siy to, i.e powstawaly tu 
kopalnie. W tym czasie srokano ludzi do 
obj~ia stanowiska naczelnika, a ja otrzyma
lem poleceoie, w~iwie zostalem zmuszo
oy. Powiedziano mi, a1bo bydziesz naczelni
kiem, a1bo siy z toblJ poi.egnamy. Nikt spec
ja1n.ie oie chciai si~ wziqc za tv ..stajoiy Au
giasza~. 

- Jakie byly p~tk1 pracy w Urz~dzie? 

- W ogole siy na tej pracy nie znaiem, 
nigdy nie pracowalem w urzydzie, a na doda
tek z kobietami. Wszedlem w konkretne 
uklady. 0 Polkowicach wszyscy decydowali 
poza samymi Polkowicami. Plany zagospodaro
wania robiono w Legnicy, architekt wojew6dzki 
decydowal 0 wygllJdzie obiektu, WojewOdzka 
Rada Narodowa przydzielala pieDilidze i w za
sadzie naczelnikowi pozostawal rnaly wycinek 
pracy do wykonania. 

- Pracy trudnej, mozolnej ..• 

- To byla praca szalenca, ktOry czysto nocami 
iegal po mieScie, dokonywal inspekcji terenu, 

spotykal siy z roinymi ludi.mi. W dzien brako
walo czysto czasu. Praca byla trochy dziwna, a 
na pewno Die szablonowa. Z owczesnym sekre
tarzem partii H.Trusiakiem postano~y, i.e 
nalei:y ~ zrobic. Wymysli.liSmy, i.e skoro w 
mieScie zamieszkujlJ zalogi trzech dui:ych zakla
dow pracy, to dyrektorzy tych kopalD powinni 
coS dla Polkowic zrobie. Roinymi sposobami 
wymuszano od Dich pomoc, czysto,. wieszajqc" 
si~ Da k1amce gabinetOw, lub przez naciski par
tyjne. OczywiScie, przy ich jednak dobrej woli, 
Dic bym sam nie zdzialal. 

- Klorzy to byU dyrektorzy? 

- Z Zakladow Naprawozycb Maszyn - Krysz-
czuk, z kopalni Polkowice - B.Kostka, z Zakla
dOw GOrniczych Rudna - Sadecki, oraz pan Ko
tabski, prezes GS-u, ktory umilaI posiedzeoia 
Rady Narodowej dostarczajqc paluszki, herbat~, 
wOOy mineralnll. Byl to zesp6l1udzi, przy porno
cy klorych zmienialem miasto. 

- Prosz~ podae konkretne przyklady dzla
lan na rzccz mlasta. 

- Do najwainiejszych mogy zaliczyc: upo
rzlldkowanie terenow zielonych, zasadzenie 
drzcw, krzewow i i:ywopl0t6w, ktore reguIamie 

byiy i sq dewastowane. Rozbudowa dzialek pra
cowniczych, wybudowanie basenu, amfiteatru, 
cmentarza, skrzywwania ulic PKWN z dawnq 
Lenina. Zakonczenie budowy pawiloou i rozpo
czycie dw6ch nastypnych na ulicy PKWN, obe
cnie Kominka, uporzqdkowanie teren6w uelo
nych, rozbudowanieiloSci sklep6w, oSwiet1enie 
ulic, wykonanie fundament6w pod stacjy PKS, 
kl.orq postawiooo, nie wiem d1aczego, w ropel
Die innym miejscu, a tam zasiano trawy. 

- Jakie zaJ'Zlldzenia ulrudnlaly pra~ z 
ktorymlludZml nle mogl sl~ pan porozumlee 
IdJaczego? 

- Denerwujqce byly zarzqdzenia dotyczqce 
miasta, typu: "nar6d z partilJ, pattia z narodem" 
itp. Dezorganizujlloo prac~ w Urzy<1zie byly ob
chody romorodnych swiqt, kt6rych w roku byio 
okolo 30. We wszyslkich musialem uczestni
czyc, a czysto kosztowne~terialy przeznaczac 
oa dekoracjy. Ludzie za danno tez nie chcieli 
niczego wykooywac. Zlecalo si~ wi~ wykona
nie zakladom, klore potem martwily siy koszta
mi. Szalonej gimnastyki dokooywali dyrekto
rzy, ksi~gowi, aby to wszyslko gdzieS zaksiygo
wac. Caly czas dzialaliSmy na krawydzi przesty
pstwa. To, co moina bylo zrobic dla miasta, 
napotykalo na przeszkody ze strony wladz wo
jewOdztwa, ktore nie tyUro nie pomagaly, ale jak 
mogly przeszkadzaly w wykonywaniu zaplano
wanych zadaD. 
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Gdy odszedl sekretarz partii Trusiak, z kt6-
rym pomimo ukIad6w partyjnych, a moZe wl~

Die d1atego, dalo siy pracowae na rzecz rniasta, 
nasW Adamowicz z Lubina. Doskonaly czlo
wieksystemu, zioSliwy, wiemy idei, dla kt6rego 

pru1ia byla wszystkim. Z oaczelnikiem zUpel
Die si~ Die liczyl, traktu jqc go jako kogoS, kto 
nadawalsi~do zamykania i otwieraniaokieo 
poczas egzekutywy. 

- Z JakIml sprawaml zwracaJ sl~ do Pa
na przccl~tny mJeszkaolec ? 

- Ludzie przychodzili z przero:ioymi, naj
dziwniejszymi sprawami. Byli rozbeslwieni, 
nieprzyjemni. Z byle czym biegali na skarg~ 
do partii - z zatkanll spluczkq, przeciekajll
cym dachem, cieknlJcym kaloryferem, bra
kiem mleka, chleba w sklepie, skargq na sq
siada. W kaidej sprawie pisano odpowiednie 
sprostowania z powiadomieDiem 0 zalatwie
niu do partii. W pnypadku zaistnienia awarii 
ScilJgane byly ekipy z roi:nych zakladow 
wbrew regulom i zdrowemu rozsqdkowi. 

- Czy praca radnycb wyglqdala podob. 
nle? 

- WlaSci wie moZDa si~ doszukac anaIogii. 
Sprawy, nad ktorymi dyskutowali, byly 

wczeSniej pnygotowane, ustalone. Oni lylko 
przeglosowywali, aby bylo zgodnie z prawem. 
Byla to grupa auteotyczoych spoleczoikow, pra
cujljcych za darmo, rozwrzeszczana, rozpysko
wana. 

- MleszkaJqc caly czas w Pokowicacb na 
pewno porownuje Pan prac~ dawnych wtadz 
i obecnych? 

- przeczytalem kiedys w Gazecie Polkowic
kiej artykul "Miasleczko do zamieszkaniaM au
toIStwa E. Stanczyszyna, wtedy zablysla we 
mnie taka Dutka optymizmu. Nasze miasto rze
czywiScie staje si~ coraz ladniejsze. Proszy po
rownac budyoki budowane dawniej a teraz. 
Wszystko jest zapi~te na ostatni gulik i Die w 
j~ tam czyoie spoleczoym. Budujqce domy 
fumy otrzymujll pienilldze za konkretne dobr:ze 
wykonane prace. Moi.e si~ rowniez podobae 
kosmetyka ulic, plac6w, trawni.k6w. Mieszkasiy 
nam tu coraz przyjemniej . Polilyka wladz jest 
wiyc dobrze prowadzona. Dzialania skoncen
trowane sq oa sprawach dUZych i wai.nych. 
Wprawdzie Sll lez malkontenci, ktorym nie 
podoba siE; wiele rzeczy. Ja do nich si~ Die zati
czam i z duiq sympatill obserwujE; poczynania 
wladz. 

Rozmawlafa 
Anna Chmlelecka-Budzan 
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Do Przemkowa i jego okolic (2) 
W poprzednim odcinku doszliSmy do Sta

wow Przemkowskich. Powracamy UJ samlj dro
glJ. Z placu targowego kierujemy si~ lekko pod
gor~. Przed nami brama wjazdowa na leren 
PaJistwowego Gospodarstwa Rybackiego (daw
ny folwark z 1851 r). Przejei.di.amy przez niena 
drug!! stron~, gdzie prosto okolo 100m i porni~
dzy dwoma Iwarni na cokolacb, po lewej sll'onie 
staw z'wysPlj, wjeZdZamy do parku. Po prawej 
w niedalekiej odlegloSci pozostaloSci po zamku. 
Jedziemy prosto przez park, wkrOtce polana z 
pi~knyrni bukami, a za niq mamy wyjazd z parku 
na drog~ przemkow-Zagan. S~amy w prawo 
(32 kIn), po przejecbaniu okolo 1,5 Ian wieS 
Szklarki, a po krOtkim czasie jadlJc poSrOO pOI 
wjei.di.amy do wsi Piotrowice. 

Przy koncu wsi mamy za~t, zjeidZamy z 
drogi i za oznakowaniem kierujemy si~ do odle
glego 0 300 m najcenniejszego obiektu przyrod
niczego w naszym wojew6dztwie - ~bu szypul
kowego "Chrobry". Jest to najstarszy i najgruh
szy dlJb w Polsce, liczy sobie okoto 1000 lat, 
gruboSci 996 m. a wysokoSci 30 DL Od d~bu 
jedziemy w prawo droglJ iwirowq prosto, do 
czasu, gdy po lewej miniemy szk6lk~ leSu!J, za 
ktorq po prawej mamy polan~ z okazalymi bu
kami. Tu odchodzlJ dwie drogi, kierujemy si~ UJ 
druglj i po 500 m dojei.diamy na skraj rezerwatu. 

Trzymajljc si~ tej drogi po okolo 1,5 km 
dojedziemy do drogi zwirowej, gdzie skr(lCamy 
w prawo i jestclmy przy stojljcym wsrOO pot~z
nycb drzew ogromnym karmniku. Za rum na 
wzgorku karnien z napisem uparru4ttniajljcym 
dzialalnoSC w IT pol. XIX wieku rniejscowego 
kierownika szkoly. 

Rezerwat przyrody Buczyna Szprotawska 
wys~puje jul na terenie zielonogorskiro, rozcilJ
ga si~ na terenie 155 ba. Jest to fragment natu
ralnego, pi~knego lasu bukowego 0 drzewosta
nie licZIJcym srOOnio okolo 300 lal. JesienilJ buki 
Slj wspaniale, urzekajll kolorystyloJ. 

Powracamy do pierwsl.ej drogi Zwirowej. 
Jedziemy nilj dalej prosto at do drogi poprze
cznej, gdzie skr~y w lewo i teraz okoto 5 kIn 
poSroo lasu do znanej nam drogi przemkOw-Za
gan, ktOI'l} jedziemy 50 m i ponownie na drog~ 

leSnlJ. Po kilku minutacb wyjei.d:iamy z lasu i 
dojei.diamy do drogi polnej. Tu w lewo i po 
okolo 1km. rnajljc po lewej stronie las, osiqgamy 
zabudowania Przemkowa. Mijamy Dom Wcza
sOw Dzieci~ych, Szkol~ Podstawowlj, dalej 
cmentarz, oOOk ktorego zjei.d:iamy w dOl do 
znanej nam drogi, gdzie skr~y w prawo j 

teraz podjazdem zaliczamy Plac W01noSci. Po 
lewej stronie kOSciot, za koSciotem na prawo w 
Plac KoScielny. Po 200 m wyjei.di.amy na po1a 
i kierujemy si~ w stron~ lasu. Po cbwili widzimy 
stadion pilkarski, za ktorym skr~y w lewo, 
rnijamy pi~kny dljb i po cbwili inna droga, gdzie 
kierujemy si~ w prawo do zabudowa6 leSni
czOwki. Tu w lewo i po krOtkim czasie szlak 
skr~ w prawo do lasu (47 km). Teraz okolo 
4km po lesie. Przez 1/3 trasy prowadzirny rower. 

Wyjei.diamy z lasu. Jedziemy 400 m drogq 
do wsi Wikocin. Tu napotykamy drog~ loka!nlj, 
na lewo i przez wieS, przejazd kolejowy, wkr6t
ce droga Przemkow-Chocianow (52 km). Dotqd 
moina dotrzee jadljc z Przemkowa UJ droglj. Od 
Pl. WolnoSci do Wilkocin jest 5 km. w tym 
ponad 3 km drogi kostkowanej przez las. S~
carny w prawo, wkrOtce po lewej Zaklad Prze
mystu Drzewnego, a po 200 m z prawej stacja 
PKP Wilkocin, gdzie s~ szlak wlty. My 

Z rodzinct na wycieczk~ 
Jui cztery niedzlelne wypady w gory zorganl

zowala Sp6ldzielnia Mieszkaniowa "Cuprum". 
Mieszkaticy blok6w sp6!dzielczych zwiedzili G6ry 
St%we (Szezellniec i BI~ne Skaly), dwukrotnie 
byli w Karkonoszaeh i raz chodzili po Rudawach 
Janowickich. Wycieczki organizowane ~ z mysla. 
o calych rodzinach, dlatego tei planowane trasy 
nie sa. zbyt trudne I z powodzeniem pokonu]1\ je 
nawet male dziecl. ZazwyczaJ wyjazd z Polkowic 
odbywa sili' okolo godziny 630 a powr6t w grani
each godziny 1800• Uczestniey tych wyjazd6w 
pla~ okolo 30 tys. zl od osoby, co ole jest wygo
rowanl\ kwotl\ za moiliwosc czynnego i atrakcyj
nego wypoczyneku. 

Spiritus movens ealej akeji to Andrzej Wier
dak, przewodniczl\cy Komisji Spoleczno-Wycho
waweze] przy Radzie Nadzorczej SpOldzielni, 
ktory planuje rozszerzenie oferty wycieczek takie 
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jedziemy prosto przez las, lekkim zjazdem do
cieramy do wsi Wysoka. W centrum po prawej 
koSciol z XVI wieku. Po mini~iu wsi droga 
wiedzie poSrod pOL. Wkrotce znow lasem, gdzie 
na krotko towarzyszy nam szlak i.6lty i przez 
caly las karnienna kostka. 

Za lasem kolejna wi~ JakuOOwo Lubi6skie. 
Po kilkuset mctracb Da ~ie odcbodzi inna 
droga, ktOICj moma dojecbac do parku z XIX 
wieku, gdzie byl palac, a w pobliiu zabudowania 
dworskie. DojeZd:iamy do sldepu spoi;ywczego. 
Tu s~y w lewo na drog~ do Pogorzelisk. 
150 m dalej po lewej znajduje si~ dw6r z XIX 
wieku, zaS w bylej kuini z 1906 roku sklep i 
pijalnia piwa. 

Jedziemy drogll do Pogorzelisk, pocZlItko
wo poSrOO pOl, potem kt6tko lasem ijest~my w 
Pogorzeliskacb (60 kro). Po ki1ku minutach osilj
gamy centrum wsi, gdzie znajduje si~ ciekawy 
koSciOl ry$lowy, tzw. graniczny z 1613 roku, 
restaurowany w 1718 r. Posiada wyposai..enie 
barokowei oryginalnq policbromi~ z 1680 roku. 
przy koScielcs~y wprawo i wkrOtcedrogli 
Polkowice-Chocianow w prawo 200 m i na lewo 
w kierunku lasu. Wjei.dZamy na teren obszaru 
cbronionego krajobrazu Lasy Cbocianowskie, 
kt6ry obejmujc wscbodnill c~ Borow Dolno
sLljskicb (64 km2

). 

Mamy do pokonania 5km Iasu, POCZIJtkowo 
szerolq droglJ, wkrotce w lewo (uwaga, jedzie
my za znakiem i.6ltym) na trawiasUJ drog~ i niq 
okolo 2 kIn. Ponownie doblCj droglJ w lewo i 
prosto a:i do skraju lasu. Pozostawiamy szlak 
jadllc peosto poprzez pola do wsi W1oszczow. 
Droga lokalna, w prawo 700 m i zje:idi.amy na 
lewo (69 kIn). Jedziemy do zabudowari, gdzie na 
krzy:i6wce s~amy w prawo koto gospodar
stwa nr 2, potem pomi~y oplotkarni i po chwili 
wyjei.d:iamy na tlJki, po ktOrych jedziemy do 
widocznego Sobina. Od pierwszych zabudowan 
700 m i po lewej za rzeczklJ Kalinka znajduje si~ 
koSciOl gotyeki z XV wieku, przebudowany w 
XVIlliXXw. 

Po kolejDych 300 m droga lokalna (73 kIn), 
gdzie kierujemy si~ w lewo i jedziemy przez 
wieS okoto 1,5 km. WkrOtce za nilj wiadukt, a 
po krOtkim czasie skrzywwanie, na ktorym 
s~y w lcwo. Po kilku minutach jest.eSmy 
przy obwodnicy, za kt61Cj jut Polkowice (77 
kIn). 

Z turystycznym pozelrowieniem 
Stanislaw 

na eskapady dwudniowe. Warunkiem jest tylko 
odpowiednie zainteresowanie. Jak na razie w 
atobusie nie bylo zbyt wiele wolnych miejsc. 

Panu Andrzejowi zyczymy wytrwa/oSci I po
mysl6w na ciekawe trasy, a zainteresowanych 
informujemy, fe szczeg6fowych informacji na ten 
temat udziela w sekretariacie Sp6IdzJelni pani 
Halina Wierzblcka. 



Gazda Polkowicka 

Zapraszamy do cwiczeri 
Jezell poprzednim artykufem namowilam panie do cWiczen przy 

muzyce, zachQC8m do kontynuowanla pracy nad ksztaltowaniem 
wtasnej sylwetki. Wszystkle ewiczenia to tylko propozycje, na przy
ktadzle kt6rych mozna tworzyc inne, nowe zestawy, jak rowniez 
improwizowac wedtug wlasnych pomyslow. 

Opracowalam je na podstawie wlasnych doswiadczen I umlejQt
noscl zdobytych przez lata ewlczen z paniaml. Mow~o slQ kledys, 
ze aerobic to kolejna moda. ktora przeminie. Tak siQ nie stalo. 
Kazdy, kto kiedykolwlek ewiczyl intensywnle przy muzyce, moze Ugi.namy naprzemlennie nogi przycia,gaja,c uda do tulowia, 
powiedziec, ze jest to sposob na zycie. Wszystkle cwiczenla aero- prawa, I lewa, noga,. 
biczne zwlQkszaja, zuzycie tlenu, przez co poprawlaja, 
funkcjonowanie ukladu krli\Zenia. Kazdy, kto lubi ruch I ~ 
muzykQ oraz pragnie zachowac mlodziencza, sylwetkQ, --s-: 
powinien ewiczyc aerobic. - -- - • 1 ~ 

Jezeli dysponujemy czasem, zachQcam do cWiczen . ~ ~, 
w sail gimnastycznej w SP-4 (obecnie z powodu remon
tu w sail SP 2). Gdy czasu jest mniej, proszQ skorzystac 
z molch propozycji. Po rozgrzewce w pozycji stoja,cej 
przechodzimy do ewiczen bioder i miQsni posladk6w. 

Wymachujemy ugi~ta, noga, do gory, przenosimy ja, w bok, doty-
kaja,c stopa, podloza. To samo powtarzamy w druga, stronQ. 

W lezeniu przodem na przedramlonach uginamy na przemian nogl w kola
nach, dotykaja,c pi~tami do posladkow. 

Unik pod party w przod. Przechodzimy do sladu kl~
czno-wykroczneQo, z jednoczesnym sktonem tu/owia 
do nOgl prostej. Cwlczenle powtorzyc na druga, nogli!. 

Wymachy proste w gorQ I przenoszenie w 
- bok - 6wiczenie wykonac druga, noga,. 

Anna Chmie/ecka-Budzan 

Pielfgnowanie Zadbaj 0 WlaSllQ formf 
• • eery mleszaneJ Nieslabollcym powodzeniem cie

SZll si~ wSr6d polkowiczanek ewicze-
Piel~gnowanie cery mieszanejjest trudniejsze niZ kaZdej innej, nia aerobicu i stretchingu prowadzone 

przy czym cera taka zwykJe jest bardzo wrawwa na wptyw przez instruktorkv 101~ Witkowsloj w 
warunkow atmosferycznych. SzczegoJnie zblii.ajljce si~ jesienne ", SP-4. Swoim wygllJdem (matka rocz
cblody narai.aj~ na dodatkowe pociminienia.:- nej corIO) stanowi zywll rek1am~ dla 

o sposOb piel~gnowania takiej wlaSnie eery spytalam kosme- rozpoczynajljcych prac~ nad ksztalto-
tyczk~ pani~ Krystyn~ Zimkowsloj. waniem wlasoej sylwelki WSrOd ewi-

~Do mycia skory mieszanej uiywamy w wieku olodym prze- cZljcych widzialam panie w romym 
gotowanej wody i myclla dla dzieci, do mycia cz~i boczoych wieku; najrolodsze 10-latki, oajslarsze 
twarzy m1eczka lub smietanki kosmetyczoej, a do mycia c~ci okoto 50 lat. 
srodkowej plyoow zawierajlJcych alkohol niskoproceolowy 0 Maria Telechiewicz cwiczllc z 
dzialaniu lagodzlJcym. Plyoy takie Slj do nabycia w drogerii. przerwami od ki1k.u miesi~y zauwaiy-
Moina lez zmywac twarz oaparem z korzenia slazu. Przy podral- la w swoim organiZmie pozytywne 
nieniu skory moina zast<JSOwae maseczk~ z ptalkow owsianych, zmiany: schuclla p~ kilogramow,po-
ktora dziala oa skor~ wygladzajljco i lagodzlJco. Przy eerze mie- prawilo si~ jej samopoczucie. Inna, 
szanej nie slosuje si~ silipe dzialajl}cych zabiegow. Moma korzy- ': starsza wiekiem pani cwiczenia na sali 
stae z galwanizacji, n~wietla.6 lamplj SoUux z niebieskim fll- traktuje jako skuteczoll fonn~ odp~i.e
trem~. 

SposOb stosowania zabiegow zalezy od wieku i stanu skory, a 
ocena naleZy do doswiadczonej kosmetyczki. Pani Kryslyna sruzy 
wszystkim paniom radl! i pomocll. 

ACHB 

< nia po trudach dnia. Uczenniee kJasy 
szOstej przychodzlJ, aby poewiczyc in
tensywniej, gdyz Jekcje kultury fLZYCZ
ocj w szkole im nie wystarczajlj. 

Instruklorka, aby zachowac ladn!) 
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~, poza ewiczeniami aerobicu i slret
chir.gu, biega, plywa, cbodzi oa silow
ni", slosuje odpowiednil} diet~. 

Paniom rozpoczynajljcym cwicze
nia doradz.a syslematyczooSt, doklad
no~ i wysitek dostosowany do mow
wooci organizmu. Rucb musi bye fizjo
logiczoy, czyJi zgodny z oaturlj j wzra
stae proporcjooalnie do oowych mow
wOSci data. Wszystkim cwiczeniom 
towarzyszy poczucie ZIDCflCzenia, ale i 
odoowy, a systematyczoe cwiczenia 
prowadzlJ do trwalej kondycji i do ko
rzystnych zmian w calym organizmie. 
Pani lola zach~ panic do systematy
czoycb Cwicze.6, poniewaZ napmw~ 
warto! 

(CH) 
PS 
Z powodu remonlu sali w SP-4 1Il

j~cia aerobicu do kofka roku sq pne
niesione do SP-2. 



( ?dtatm J 
W paidzlemlku sprawa osrodka w Wiselce. 
w ktorym polkowlckle dzieci 00 dw6ch lat 
uczestniczl\ w akcji .szkota w przyrOOzie" 
stala slQ gl05na. Znamion afery nabrala za 
sprawl\ rOOzlc6w dzleci z JOOnej z klas III 
Szkoly POOstawowej nr 4. Trudno sprecyzo
wac lIosc rOOzic6w. ponlewai na protokole 
z wnlesienla skargi ustnej wldnieje 14 pod
plsow a na zall\cznlku do niego tylko 8. 
Dodatkowo spraw~ zaciemnla fakt. ii kilko
ro rOOzic6w. ktorzy protok61 podpisalo. nig
dy w Wiselce nle bylo. Niemniej jednak WI
selka w sWiadomosci polkowiczan 
zaistnlala jako kontrowersyjny oblekt. za 
wynajQcle ktorego. ktos powinien ponlesc 
odpowiedzlalnosc. 

Przyznasz, Szanowny Czytelniku. ie 
il\dania kategorycznego zamkni~cla stare
go budynku czy pOOanla nazwisk osob 00-
powiedzialnych za dopuszczenie do jego 
uiytkowanla przez kaidego dziennikarza 
zostalyby OOebrane jako smakowity kl\sek, 
ktory moie przyniesc wspanlaly. demasku
jl\cy kolejnl\ afer~ artykul. A afer ci u nas w 
kraju, co prawda. dostatek, ale na gruncie 
gminnym jakby za malo. Naostrzylem prze
to oIowek (to takl chwyt retoryczny. bo tak 
naprawd~ to wtl\czy/em komputer do sleci) 
I zasiadlem do pls~nia oraz troplenia afery. 

Glownym powodem calego zamiesza
nia - jak zorientowalem siQ z pierwszych 
slow zall\cznlka do protokolu - stal si~ star
szy budynek Osrodka .Bieli~. ktory prezen
tUje niiszy standard mieszkalny nii budy
nek nowy. 0 tym, prawd~ mowil\c, wiedzia
lem jui wczesniej. nikt bowiem tego faktu 
nlgdy nie ukrywal. Organizatorzy akcji mieli 
zawsze swiadomosc, ie muszl\ dokonywac 
wyboru. Czy ogranlczyc 0 20 % ilose dzieci. 
ktore z wypoczynku I dobroczynnego dzia
lanla klimatu morsklego mogl\ skorzystae. 
czy tei wybrac roini~ standardu na rzecz 
wiQkszej ilosei dzieci? Nie zraialem si~ jed
nak. Jest skarga - t/umaczylem sobie - musi 
bye i afera. I nagle znalazlem to. czego 
szukalem. Zdanle brzmialo: .Rodzice nie 
mieliby zastrzeien. gdyby ich dzieci miesz
kaly w nowym budynku (tak. jak inne -
uprzywilejowane)". Tu przyznaj~. ie czyta
jl\c te slowa odczulem uig~ i radose. Ulg~. 
gdyz dzieci mOje swego czasu przebywajl\c 
w Wiselce. mieszkaly w starym budynl"<u 
(nie m09~ bye zatem poSl\dzony 0 wykorzy
stywanie swojej pozycji zawodowej do zala
twiania prywatnych interesow). Powodem 
radosci natomiast byla konstatacja. ie jest 
jui w naszym kraju (a przynajmniej w naszej 
gminie) bardzo dobrze, skoro moina uprzy
wilejowae ai 80 % dZieci. W najswietnlej
szych nawet czasach rownosci, wolnosci i 
braterstwa procent uprzywilejowanych 
ksztaltowal si~. jak mowil\ statystycy. mniej 
korzystnie. Po przeezytaniu tych slow po
czutem tei jedn8k nieco zawodu. Bo proszQ 
zwai.yc. wlerzylem w swi~te oburzenie i 
sprawiedliwl\ walk~ w obronie ucisnionych 

dzlecl • a tu co ? - partykularyzm I prywatal 
- prosz~ panstawa. Nle byloby sprawy, gdy
by nasze dZieci tei byly uprzywllejowane. 

No c6i. przyznam. ie zapal moj do tro
plenla afery nleco ochfOdI. ale postanowl
lem slQ nie zrai.ae. Czytalem dalej. Dowie
dzla/em siQ. ie dZieci podezas odrablania 
lekcji. siedzlaly na koszach do smieci lub 
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w kaidym konflikcle zapoznac sle z racjaml 
w1elu stron. SI~gnl\/em zatem do wyjasnlen 
sporzl\dzonych przez panil\ EWQ Puchal
skl\. klerowniczk~ turnusu, ktorl\. jako pol
kowiczank~, trudno podejrzewac 0 stronnl
czI\ obronfil kierownictwa .Bielika". I wtedy 
okazalo slfil. ie zdecydowana wiQkszosc 
zarzutow zamleszczonych w skardze byta 

Wiselkagate 
czyli jak zalatwic sobie wczasy za clarmo 

k1Qezaly przy /awach. Troch~ mnle to zdzl
wUo, bowlem wiedzla/em, ie dzieci w Wisel
ce w O9ole lekcji nie odrablajl\, z tej prostej 
przyczyny, ie nie majl\ ich zadawanych. No 
ale - pomysla/em - moze nauczyciele byll 
nle dose swiadoml zaloien akcj "szkola w 
przyrodzie", a moie dzieci byly wyjl\tkowo 
pilne i konlecznle muslaly cos sobie odroble. 

Dalej byta mowa 0 brudnej posciell. cu
chnl\cych kocach, zgnUej wykladzinie. fira
nach i zaslonach klejl\cych si~ od brudu ... 
"Jednym slowem - reasumowall ten obraz 
spustoszenia rodzice - pokoje sl\ zdewasto
wane. zupelnie nie przystosowane do za
mleszkania, nauki i wypoczynku dzieci". By
lem mocno zaskoczony. I to nie spostrze
gawczoscil\ i ostroscil\ sformulowan - cze
g6Z sl~ bowiem nie robl dla wprowadzenla 
swolch dZiecl do grupy uprzywilejowanej? -
ale faktem. ie kilkaset dzieci, kilkudzlesiQ
cioro nauczycieli i tyle samo rodzic6w bylo 
tak slepych. Ii pl2ez p6/tora roku nigdy 
wczesniej tych rzucajl\CYch si~ w oczy nle
prawidlowosci nle zauwai.ylo. Nol. chyba ze 
do tej pory do Wiselkl jeidzlli w odwiOOziny 
tylko rOOzice tych dzieci uprzywilejowanych 
(wyjl\tklem bylbym ja, ale jako okularnlk I 
krotkowidz w zasadzle nie nalei~ do ludzi 
zbyt spostrzegawczych). Na szez~scie zna
Iazla si~ grupa 8 (?) ezy 14 (?) sprawiOOIi
wycll. kt6ra otworzyla pozostalym oczy. Te
raz jui dzieci, ktore tam mieszkaly. uezyly 
siQ I wypoczywaly. wiedzl\. ie heroicznle 
dokonywaly wowczas rzeczy niemozliwych. 

A jakim wysilkiem by/o ogll\danie telewi
zji. Cytuj~: .Swietlica: zagrzybiony sufit. sta
re meble, w ktorych stoi telewizor (przy ogll\
daniu telewizji wychowawezyni musi pod
trzymywae drzwi od szafki). Zle zawleszona 
tablica. W pomleszezeniu znajdujl\ sl~ nowe 
kszesla i stolikl. ktore niestety nle podnoszl\ 
O9olnej estetykl swietlicy" przyznae trzeba. 
ze pecha mieli organizatorzy. Ii: natrafili na 
tak trudnych I wymagajl\CYch rodzicOw. Bo 
to i stare meble im si~ nle podobajl\, a i nowe 
tei drainil\ oko przywyklych do pi~kna este
tow. Ale slusznle. wszak rownae naleiy do 
najlepszych wzorow. a stary budynek w Wi
selce to rzeczywisele nle .Holiday Inn" ani 
.Mariott". 

Gdy tak ezyta/em t~ skarg~. uswiadomi
lem sobie. ie afery to ja jui raczej nie wy
tropiQ. bo bardziej ona taka jakas urojona. I 
wtedy przypomnialem sobie, ie istnieje cos 
takiego jak etyka dziennikarska, ktora kai.e 
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bezpodstawna. Nle byto to przy tym zdanle 
tylko panl Puchalsklej. Potwlerdzila je komi
sja. ktora na zl\danie protestujl\cych w kilka 
dni poinlej pojechala do Wiselkl. Posciel. 
koce. firany I zas/ony okazaly siQ ezysta. bo 
wyprane przed rozpocz~eiem tumusu. Po
twlerdzil sll(' niedostateczny stan sanitarny 
starego budynku, za co kierownik Osrodka 
zostal przez Inspektora Sanitarnego w Ka
mienlu Pomorskim ukarany mandatem. ale 
nie byl to stan dyskwalifikujl\cy budynek do 
takiego ui:ytkowanla, a tym bardziej do za
mknil('cia. Wbrew opinii rodzlc6w konserwa
tor byt zatrudniony i dokonywal bleil\CYch 
napraw. Wbrew opinii rodzlc6w apteezka 
nie zawierala jednego pi astra i jednego ban
daia na 30 osob, a byla w pelni WYPOS8Z'l -
ns, pOOobnie jak gabinet lekarski. Osrodek 
.Bieli~ zapewnla/ opiakl(' lekarskl\ trzy ra

zy w tygodniu na terenie osrOOka lub na 
wezwania telefoniczne. Pani Puchalska 
przyzna/a jednak. ie jej zdanlem zasadne 
by!oby zatrudnienie lekarza z Polkowic. 

Nie potwlerdzil slQ zarzut dotyczl\CY 
zdewastowanego placu zabaw. Rodzlce. 
ktorzy OOznaczyli s:~ takl\ spostrzegawczo
scil\, ie dostrzegli brud na wypranej poscie
Ii. nie zauwaiyli piQciu hlIstawek a takie 
karuzeli, zjeidialnl, drablnek I drl\zka. prze
sloni! im te urzl\dzenia wiszl\cy sznurek (cy
tuj~: .lamiast hustawki wisi sznurekj. Bez
zasadny okazal siQ r9wniez zarzut, ie w 
nowym budynku mieszkaly dzieci uprzy
wilejowane. gdyi przed wyjazdem wszyscy 
nauczyciele zostali poinformowani 0 rozlo
kowaniu i nlkt nie wnios! iadnych zastrze
ien. I tak dalej .... i tym podobne ... Przykro 
mi - Drogi Czytelnlku - afery nie b~dzie. A 
t8k by sl~ przyda/a tym /amom. Coi bowiem 
bardziej oiywia kaidl\ gazQt~ nli skandale. 
afery I zbrodnie? 

Gdy zniechl('cony w swojej pas)1 dzien
nikarsklego tropienia przest~pstawa odk/a
dalem zebrane materialy, nagle wzrok moj 
przykulo jeszcze jed no sformulowanie ze 
skargi. Rodzice il\dall ni mnlej, ni wi~cej 
tylko .darmowego pobytu dzieci (do konca 
roku szkolnego) wraz z rodzicami (na zasa
dzle sanatorium matki z dzieci<iem) w no
wym osrodku, w ramach wyrzl\dzonych 
krzywd moralnych." Wtedy zrozumialem, ie 
czas konezyc ten felieton. gdyi sprawl\ tl\, 
bye moie, nie dziennikarz powinien siQ za
j~c. 

Waldemar Gajaszek 



Gazeta Polkowicka 

Biegi przelajowe Pilka nozna 
W paZdzierniku na sciezce 

zdrowia polkowicki OSiR wsp61-
nie ze Szkolnym Ziw'lzkiem Spor
towym zorganizowal Jesienne Bie
gi Przelajowe ella uczni6w szk6! 
podstawowych. Pi~kna, sloncczna 
pogada sprawila, Ze na starcie irn
prezy stanyly 243 osoby z ttzech 
polkowickich szk61 (z niewyjaS
nionych pnyczyn na starcie nie sta
wila si~ Szkola Podstawowa Nr 2). 

Pierwsi na ~ wyruszyli za
wodnicy i zawodniczki z klas pier
wszych, kt6ny mieli do przebieg
ni~ia dystans 500 m. fuy dopingu 
koleZanek i kolegow, a takZe ticz
nle zgromadzonych rodzic6w na li
nti mety zameldowali siy Knysztof 
Niemas i Asia Bl~towska z SP 1. 
Nastypnie byly kolejne biegi, az do 
klasy Osmej, ktOre przyniosty nie
mniej emocji. 

A oto szczeg610we wyniki za
wodOw: 

Dziewcz~ta: 

kla a I: l-A.Blytowska ll- S.Syp
ko, ill-A. Grabowska; 
klasa II: I-M.Duda, IT-A.Krysztof, 
ru-M. Podchaniak; 
klasa m: I-K.Kmiee, II-M.Siwak, 
ill -M .Bidzinska; 
klasa IV: I-K.Roszak, lI-K.Kar
melita, ill-R.Nowakowska; 

Po sezonie 

klasa V: I-E.OslrOwska, IT-P.Kor
sale, ill-A.Macyszyn; 
klasa VI: I-A.Kubasik, II-M.To
masile, ffi-A.Urban; 
klasa VII: I-J.Konewczynska, ll
S.Moskaluk, ill-R.Szewczyk; 
klasa VIII: I-J.Moskaluk, 11-
M.Trojanowska, ill-A.Zarzycka. 

Chlopcy: 
klasa I: I-K.Niemas, ll-M.Piecho
wski, ill-S.Szuter; 
klasa II: I -M.Pajdowski, II-J.Bo
bela, ill-K.Cichomski; 
klasa m: I-D.Korasak, IT-M.Bil, 
ill-M .Jaworski; 
klasa IV: I-D.Osos, II-G.Szamo
cki, lll-W.Konczak; 
klasa V: I -W .Konieczny, II-K.Bo
saclri, III-L.Zdobylak; 
kJasa VI: J-L.Chyb, ll-L.Szerszen, 
ill-D.Latos; 
klasa VII: I-Romaszko, II-W.Bo
sacki, ill-J.Czech; 
kJa a VIII: I -K.Pereszczyk, n
L.Krajewski, ill-R.Zamowski. 

Na zakonczenie iroprezy najle
p zym zawodnikom w swoich ka
tegoriach wryczono nagrody ne
czowe, a wSrOO wszystkich uczest
nikOw biegu rozlosowano kilka na
grOO niespodzianek. 

J.Biafocki 

Dnia 07.11.1992 roku w sali Szko/y Podstawowej nr 3 polkowlcki 
OSiR zorganizowa/ halowy turniej pilki noinej dla uczni6w szk6/ podsta
wowych z klas IV-VI. Na starcle imprezy stan~o okO/O 150 zawodnik6w 
ze wszystklch szk6/. W wyniku prawie sze§c1ogodzinnych zmagan, po 
zaciQtych i dramatycznych meczach wyIoniono finaJist6w. Anatowy mecz. 
tak jak I poprzednle, wywolal duie emocje i w efekcle druiyna SP 1 
wystQPUjl\C8 pod flrml\ Italil pokona/a dopiero w rzutach karnych WNP z 
SP 3 - 3:2. Trzec/e mlejsce zajl\l zesp61 Francji takie z SP 3. 

Najlepszym zawodnikiem turnieju wybrany zostaf Piotr Pulawskl z SP 
3. ZwyciQskim zespotom wrQczono puchary I dyplomy, a takie ufundo
wane przez pana Zapolskiego napoje. 

Rozgrywki klas VIII VIII w pilkQ noinl\ zawsze budzily duie zalntere
sowanie w§rod mlodzleiy. Tak tei stato siQ 14listopada. Ai. 19 druiyn 
stan~o na starcie turnieju pilki noinej. Podobnie j8k tydzien temu, rozgry
wane mecze byty bardzo zacl~te I miaty dramatyczny przebleg. 

Do finalu dotarty trzy zespoty reprezentujt\ce trzy szko/y podstawowe. 
Bezkonkurencyjnl\ druiynl\ okazala si~ druzyna SP 1, wygrywajl\c oby
dwa mecze fina/owe. W meczu 0 drugie miejsce SP 2 pokonala SP 3. 
Najlepszym zawodnikiem okazal slQ bramkarz lukasz Szafranski z SP 1. 
Zwycf\'zcom wrQczono puchary i dyplomy. 

J.B. 

Tenis stolowy 
Plngpongiscl .G6rnlka· po sze§ciu kolejkach spotkan ligowych prowa

dZI\ w tabell bez straty punktu. 
W ostatnich meczach pokonali na wyjazdach druiyny ,Poionir Smigiel 

12:6 oraz AZS WSI Zieiona G6ra 11 :7. 
Punkty w obu spotkaniach zdobyli: LGolinski 9, S.Stowinski 8, G.S/o

wln~~i 4,§. M.Szeliga 1, P.Nowak 0,5. 
Druga druzyna, w sklad kt6rej wchodzE\ g/6wnie juniorzy, takie przo

duje w rozgrywkach Ilgi ,W'. Mtodziez .G6rnlka· zwyciQiy/a u siebie 
.OlimpiQ' Krotoszyce 11 :7. Punkty: A.Mladszew 3,5, J. Wiech 3, T.SfQzak 
2,5, B.Biedrzycki 1,5 i K.Adamski D,S. 

(5) 

skiego ZwiC\Zku Kolarskiego starannle podli
czali dokonanla poszczeg61nych kolarzy i klu
b6w, reasumujl\c sezon kolarski 1992 roku. 
5potrOd 54 zarejestrowanych klub6w sklasyfi
kowano jedynle 10 zesp0f6w w czterech kate
gOriach wiekowych: senior, junior, junior m/od
szyiortik. 

miejsca kolarzy .G6rnika' Polkowice: 
13.Edward Haniszewski 
27. Krzysztof Golinczak 
29. Piotr 5zkudlapski 
4O.Marcin Wozniak 

W klasyfikacji klubowej zwyci(lstwo odnle
sli kolarze ,Milexu' ze Strasz(lClna, zdobywa
jl\c 577 punkt6w i wyprzedzajl\c .Lecha-Erge' 
Poznan z 446 punktami i .G6rnika· Polkowice 
z 288 punktami. 

We wsp6!zawodnictwie 0 klubowe ml
strzostwo Polski zdecydowane zwyclQstwo 
odniesli kolarze .Korony" Kielce, zdobywajE\c 
w teJ IE\cznej klasyfikacjl365 punkt6w, wyprze
dzajE\c .Hellene· Kalisz z 246 punktaml i .G6r
nlka' Polkowice, kt6ry zdoby! 215 punkt6w. A 
oto jak przedstawiajE\ siQ wynikl poszczegol
nych kategorii wiekowych. 

W kategorii seniorow: 
1. Krystian Zajdel - .Krupinskl' 5uszec 
2. T omasz Broiyna - .Korona" Kielce 
3. Grzegorz Piwowarski - ,Legia' Warszawa 

SposrOd 100 sklasyfikowanych zawodni
k6w tej kategorli kolarze .G6rnlka· Polkowice 
uplasowali siQ na nast(lpujE\cych pozycjach: 
20. Bogdan Makuchowski 
34. Waldemar Augustyniak 
39. Robert Krajewski 
51 . Piotr Czopek 
54. Marek Kosinski 
67. Wieslaw Makuchowski 
99. PaweJKaczmarek 

W punktacjl klubowej senior6w zwyciQiyI 
.Krupinskl Suszec· . • G6rnik' Polkowlce upla
sowat siQ dopiero na siOdmeJ pozycjl. 

W kategorii juniorow: 

W kategorii orlik6w najlepszym okazal sf\' 
Dariusz Baranowski reprezentujl\CY .Korona G6r
nik" Wa/brzych. Kolarze .G6rnika" Polkowice za
jQli miejsca: 
5.Robert Krajewski 
24.PaweJ Kaczmarek 
61.Marcln Wozniak 

Druzynowo zwyclQstwo odniesli kolarze 
,Sonia G6rnik' Walbrzych zdobywajE\c w Il\cz
nej klasyfikacji 901 punkt6w .• G6rnik· Polkowl
ce zajE\1 ostatecznie sz6ste miejsce, groma
dzC\c 321 punktow. W klaSyfikacji og61nej wI
scig6w klasycznych w kategoril senlor6w pu
char Polski ego ZwiC\Zku Kolarskiego zdobyt 
Krystian Zajdel z .Kruphiskiego· Suszec. Naj
lepszym z zawodnik6w .G6mika' Polkowlce 
by! Bogdan Makuchowski zajmujE\cwtej klasy
fikacjl 22. mlejsce. 

Z nadziej" na lepsze miejsca w indywidu
alnych klasyfikacjach, gratulujemy kolarzom, 
dzialaczom, trenerom I sponsorom miejsca 
na pudle w§rOd trzech najlepszych klub6w w 
Polsce. 

W czasle, gdy kolarze odpoczywajE\ po pra
cowitym tegorocznym sezonie, dzialacze Pol-

Indywidualnle zwyci(lzyt reprezentant ,Le
cha-Erge' Poznan - Bernard Bocian. A oto Andrzej Lech 

16 



: - - __ - - __ _ _ _____ _ _____ ~____ I 

15/1992 

sezon startowy lekkoatlety MKS"Orzel" 
CZlli sezon juz w 
styczniu startujqc w 
Halowyeh Mislrzo
stwaeh Polski Junio
row w Spale. Ogro
mnym zaskoczeniem 
bylo zdobycic Mi
slrzoslwa Polski w 
bieguna lOOOm,zwa
Zywszy, i.e Slawek nie 
mamoiliwoSci trenin
gu na hali. 

Na l~pny sukces 
to Mistrzostwa Polski 
na 1500 m w Kielcach 
(19.07). Osillgni~te 
przez Slawka rezulta

dziety w Polskim Zwillzku Lekkoatletyki. SIa
wek zostat powolany do reprezentacji Polski 
juniorow do lal 18 na mecz FraJlcja - Polska -
Niemcy, ktOry odbyl si~ 25.07 w Sarrequcmines 
(we Fmncji). 

Bardzo u<!any sezon rnial nejlepszy nasz 
lekkoatleta Slawornir Marszalek. Stawek rozpo-

ty w biegach : na 800 m - 1:53,35 oraz na 1000 
m - 2:29,0 wzbudzily uznanieselekcjonera mto-

Niespetna 17-1etni Slawek 5prawil kolcjnll 
niespodziank~ koncZllc bieg na 1500 m na dru
giej pozycji tlLi za zawodnikiem gospodarzy w 
bardzo dobrym czasie 3:53,17. Startowalo po 
dw6ch zawOOnik6w z kaidego panslwa. Wynik 
Slawka na 800, ) 000 oraz 1500 m slJ rekordami 
junior6w mlodszych. Biorqc pod uwag~ wyniki 
osiqgni~le przez nicgo w bic:iqcym roku, talent 
oraz podcjsde do treningu, nalety realnie my
slee 0 udziale Slawka w przyszlorocZllych Mi
strzostwach Europy lunior6w w LA, kt6re 00-
b¢q j~ w San Sebastian w tenninie 29.07-
01.08. 1993r. 

(wk) 

Koszyk6wka 
W.liberski, kt6remu pomagajl\ G. i 
M. Banachowie przy organizacjl 
r6inych imprez na naszym terenie. 
Dzielnle spisujl\ si~ takie dziew
czynki trenera J.Gambala, kt6re w 
lidze mlodziczek zajmujl\ trzecil\ 10-
kat~. SI\ tei sponsorzy, ktorzy tin an
sowo wspierajl\ rozgrywki IIgowe: 

zapraszamy w dniach 10-13 grud
nia na Og61nopolskJ Barb6rkowy 
Turniej kosza kadelek z udzialem 
zespoiOw z caleJ Polski oraz cze
skiego .Lokomotiv" Uberc, z kt6rym 
nasza druiyna rozegra 13.12 0 

godz. 1145 bezposrednle spotkanie. 
Organizatorzy imprezy obiecujl\ 
porcj~ dobrego kosza oraz oczywi
Scie bez.platny wst~p na wszystkie 
mecze. 

Bardzo dobrze splsujl\ si~ pod
opieezne trenera K.Olszynskiego w 
nowym sezonie rozgrywek Oolno
sll\skiej Ligi Makroregionalnej kade
tek. Druiyna dziewczl\t z SP 3 na 
dzlewl~ zesp0f6w startujl\cych w 
lidze, po szeSciu rozegranych kolej
kach plasuje si~ na bardzo dobrej 
druglej pozycjl. 

Mecz z liderem "Sl~il\" Wroc
law, kt6ry rozgrywany by! w Polko
wicach dostarczyl kibicom kosza 01-
brzymich emocji. Nasze zawodnicz-
10 dopingowane byly przez blisko 
250 osobowl\ wldownl~, kt6ra Jesz
cze raz udowodnMa niezwykll\ popu
lamosc tej dyscypliny sportu w na
szym miescie. 

Samo spotkanie mia/o niezwy
kle zac~ty i stojl\cy na wysokim po
ziomie przebieg, leez pomimo bar
dzo duiej amblcji i zai:artej wallO na 
parkiecie, nasze koszykarki ulegly 
nleznacznie 1 punktem swoim kole
iankom z Wroclawia. 

W tym miejscu warto zazna
czyc, ii nasze dziewcz~ta startuj" w 
lidze z zespo/ami 0 rok starszymi od 

(('''''.''',.<,",{f 'S-',·;·S"rr:.L'.,):j:/'t"'. . c'··: 

siebie, co swiadczy dobitnie 0 Ich 
umlej~tnoSciach oraz moiliwos
ciach rozwoju. 010 aktualna cz0/6w
ka labeli: 

1 .• SI~za· Wrocfaw, 
2. M KS .Orzel" Polkowice, 
3 .• T~cza' Leszno, 
4. ,Os a' Zgorzelee, 
5 .• Odra" Wrodaw. 

J.Zapolskl - sklep .Fragarla", E.Ko
marnlcki - dyrektor piekami w Rud
nej oraz A.Woiniak - sklep rowero
wy. Sfawomir Slowinski 

Wszystkich sympatyk6w kosza 
Sklad pokowickiej druiyny sta

nowil\: J.Moskaluk, S.Moskaluk, .. --------------------------
A.Konewczynska, J.Konewczyn- PodnOSZenlee Cle PZ· aro'w 
ska, A.Witek. M.Minichowska, l' 
A.Jenczak, M.Trojanowska, K.No- Zakonczyla sj~ n ronda droZynowych rnislrzostw Polski drugiej Jigi w 
wak, R.Szewczyk, D.Bryl, A.Pu/a- podnoszeniu ci~:iar6w. W lej zielonog6rskiej imprezie wzi~li udzial row-
wska i M.Ooszczeczko. Przypomni;-
my, fe dwie zawodniczki: J.Moska- niezsztangiSci G6rnikaPolkowice. Zwyci~i;yli druZynowo, wyprzedzajllc 
luk i M.Minichowska zostaly powo- "B~" Wroctaw, MKS Szopienice i ..Kolejarza~ z Zielonej Gory. 
lane do kadry narodowej Polski ju- SpoSroo doskonalych wynik6w jakie uzy kali nasi ci~iat:owcy, na 
niorek i majl\ szans~ wystl\Pie na szczeg6lnq uwagy zasluguje rezultat Stanislawa MichajJuka, kt6ry w wa-
Mistrzostwach Europy kadetek, kt6- cJze do 67 kg uzyskal w dwuboju 255 kg, bijl!c nowy rekord Zyciowy. 
rych organlzacja moie przy odrobi- Podobne rekordy ustanowili Bartlorniej Kurt w wadze do 55 kg - podno-
nie SZCZ'1Scia przypasc w udziale sZllc w dwuboju 180 kg, Tadeusz Michalski w wacJze do 67 kg - 205 kg 
naszemu miastu. 

Jak wldae rozw6j koszyk6wki w oraz Robert Kostera w wadze do 62 kg, ktory uzyskal wynik 182,5 kg. 
Polkowicach nast~puje dose szyb- Po zakonczonych rozgrywkach, II-ligowy "Gornik" Polkowice zajmu-
ko i nie dzleje sl~ to przypadkowo. je dziesillllj pozycj~ na 20 zespolow. 
Pr~inie dzlala nowy prezes mgr (S) 

"No to chlup w ten glupi dzi6b" 
slych. A gdzie sl\ rodzice? Gdzie str6ie porzl\dku 
I prawa? Co oni robis, w tym czasie? Spil\? A nie 
przeszkadza im wycie podpitych wyrostk6w? 

Mamy Strai Miejska,. ktora w rannych godzi
nach pilnuje przejse dla pieszych, aby uczniowie 
mogli przejse bezpieeznie, zaS w nocy tym sa
mym osobnikom pozwala na beztroskie dziala
nie. Zacznijmy cos robie, aby spae snem spokoj
nym i niczym nie zml\conym. Moze ~dzie s~ 
nakladae kary pieni~ine? Zwr6Cmy si~ do rodzi
c6w, aby zainteresowali si~ swoimi pociechaml i 
saml nie dawali zlego przykladu. Naprawd~ warto 
si~ zastanowic nad tym problemem, gdyi chyba 
chcemy mlee zdrowych, silnych ludzi, a nie cher
lawe, napetnione procentami czegos mocnlej
szego zjawy. 

.Lap go ... trzymaj ... gdybym mial gitar~ , to 
bym na niej ... policjalll· - rozlega si~ koncert w 
srodku nocy, budzl\c zacnych obywateli naszego 
miasta. W oknach zapalajl\ si~ swiatla, a po od
glosle skrzypil\cych futryn moina rozpoznae, ie 
niekt6rzy mieszkancy staraj" si~ dostrzec przy
czyn'1 wtargni~a w ich senne marzenia. Z okna 
moina dojrzee cien pijaczka, kt6ry .sam sobie 
sterem, ieglarzem, okr~tem" plynie w mroku, od 
jednego kraw~injka do przeelwlegtego spiewa
jl\C, jeieli to lak moina nazwac. Inny pijaczyna 
smacznie chraple wsr6d sci~tej rankiem trawy, a 
pod klatkf\ mlody Romeo rz'1poli na dwustruno
wej gltarze, wyjl\C przy tym jak nieludzkle stwo
rzenle. 

Moina by rzec .takie ss, skutki piela w6dkr 

Dzieje si~ tak, gdy mija pi~tnasty dzien kaidego 
miesil\C8 po .sutej" wyplacie za ,ci'1ikl\ pra~·. 

Gdy pracownicy, mlodzi bl\di starzy, otrzy
mujl\ upragnione tysil\ce, natychmiast kierujl\ 
swe kroki w stron~ najbliiszego ir6d/a .wody 
ognistef. Jak pszcz6lki IBC<\ do ula, aby lam 
odpoczl¢ od trud6w dnia codziennego. Nie gar
dZl\ tei plwem bl\di ,szampanem 2 jablak", gdyi 
wszystkie te napoje pozwalajl\ce uleciec w niepa
mi~c sl\ szeroko dostqpne dla rzeszy ich wielbi
cieli . 

Modne si~ staje plwo z puszki, do kt6rego 
przyzwyczajamy si~ coraz bardziej. Pijl\je mfodzi 
ludzie, aby dodae soble odw'agi, aby pokazac, ie 
ss, JUi dorosli. Dzlwie siq wi~c nie moina wybry
kom .kochanych syneczk6W", a co dopiero doro-

17 

Izabela Wojcik 



Piwnlj, na ktorych bez tego trunku ani rusZ. Na 
gwarkowych spotkaniach piwo staje si~ spoi
wem gomiczych rozmow 0 Zyciu i fedrunku, a 
taki.e 0 tyro wszystkim, co twony gomicZIJ tra
dycj~. Nasuwa si~ wi~ pytanie, jak piwo trafIJo 
do gwareckich spot.laui? Gomicy zawsze lubili 

Tradycja spotka6 przetrwaJa do elm. Dzi
siejsze Zebrania GwarkOw majlJ w1asDll opraw~ 
i cereminial stanowiljcy, mimo wszystko, kon
tynuack daWnych zwyczajow i obrz¢ow. Ze
branie GwarkOw to Die podtz¢na knajpa, jak 
SljdZlj Diektony. Nie slui;y ona pospolitemu za-

Hop, hop - kufelek piwa 
lewaniu brzucha piwem, ale wsp6lnemu wy
tchnieniu po ci~Zkiej pracy, zakrapianym pi
wem, humorem i ZartobliwlJ piemilJ. 

Kto pierwszy nawarzyl piwa, trudno dziS 
autorytatywnie odpowiedziee. Jedno jest pewne. 
Kimkolwiek byl, zaskarbil sobie sympati~ piwo
szy po wsze czasy. W tym oczywiScie i gomi
kOw. 1m bowiem OW chmielowy nap6j jest 
szczegolnie mily. 

spotykac s~ po wsp6lnej szychcie. Mieli swoje 
punkty zbome, ktorymi najc~iej byly gospo
dy. Juz w XlII wieku, w zlotonomym zagl~biu 
istanialo bractwo Srebmego Kilofa, majljce 
swoje miejsce w Lwowku. Tam sp¢zano pny 
kuflu woJny czas, przy czym, co naleZy nadmie
Die, doSe szczeg610wo pnestrzegana byla hie
rarchia waZn~i. WyraZala si~ ona w podziale 
na braci starszych, czyli mistrzow oraz rnlod
szych - czeladnik6w. Na owych biesiadach 
rnlodsi nigdy nie odwaZyliby si~ zasi~ przy 
stole wsp6lnie ze starszymi. Bylaby to wielka 
ujrna na honorze. 

Karczmy Piwne gomik6w miedziowych 
majlj juz wlasnlJ tradycj~. Podczas sp'ot.laui ist
nieje moiliwoSC Zartobliwego wytykania wad i 
bl~ow przeloionym i kolegom. SluZy temu ry
walizacja soon, czyli tablic piwnych. lest to 
przepyszna zabawa, 0 kt6rej mowi si~ jeszcze 
przez wiele kolejnych miesi~y. 

Do gomiczej tradycji naleilj Zebrania Za
cnych Gwarkow, pospolicie zwane KarczmlJ 

KRZYZOWKA 

(ale) 

Konkurs Barborkowy 
Dzialo si~ to raz do roku. Na gornicze biesiady zjei

diali sl~ owczesni moini, krolowie I inni mitosciwie pa
nuj~cy.Z tej okazji kopacze otrzymywali porcje jadla i 
napitku. Nie podobaJo sl~ to Kazimierzowi Wielkiemu, 
ktory uznaj~c, ie kopacze zbyt suto zakrapiaj~ swoje 
gardla, postawil veto. 

Tradycja byla jednak silniejsza I na przestrzeni wie
kow, mlmo wielu roinych klopotow, forma wydawania 
obiadow z kuchni przy isupie przetrwala do dzls. Lata 
osiemdziesi~te zmienily niestety i t~ form~ ~adycji. Za
przestano wydawania deputatu w naturze na rzecz wow
nowartosci, przeliczanej na zlotowkl. DzIsiejsze .barbOr
kowe" wynosi 70 tysi~cy ztotych i otrzymuj~ ]e wszyscy 
zatrudnleni w kopalnlach. 

Nasze pytanie brzmi: 
W Idorym roku ustanowiono urz~dowo deputat bar

borkowy i co wchodzilo w ]ego sktad? 
Wsrod auto row, ktorzy prawidlowo odpowiedz~ na 

nasze pytanie rozlosujemy nagrody. 

pocz!\tkow!\ samoglosktl nastfi\pnego wyrazu w ifi\zyku 
francuskim, 

I---!---+--I 10. Rzeka w Bulgarii, 

POZ/OMO: 
1.OWoc 
4.Rodzaj zamknifi\Cla, 
8. ~awa, 
9. Twardy ~6Ity ser, 

11. Chfi\tka, 
13 .• Bialoglowa", 
14. Np. barkowy, 
15. Miasto we Francjl, 
16. Plerwiastek chem. z XII w., 
17. Proszek czszczl\CY .Polleny" Jawor, 
18.lndonezyjska technika barwnego 

zdobienla tkanln, 
21. Mleszkancy Italli, 

12. Podczas nich wr6iby, 
f--+--+---+----+----jl---!----I 14. Do strzelania, 

24. Do f!\czenla powlerzchni 
25. Antidotum, 
26. Np. pierwsza, 
28. Szybkl awans. 

PIONOWO: 
1. 1/10 bela, 
2. Historyk greeki, 
3. Waluta San Marino, 
4. Do oszcz'i'dzania w szkole, 
5. Wielkl flak kaszanki, 
6. W zlozeniach np. zycie, procesy 

iyclowe, 
7. Czynnosc Il\czenia koncowej 

sp61gloskl jednego wyrazu z 

18. Port nad morzem KaspiJskim, 
19. Nlewladoma malematyczna, 
20. Zwil\Zek rodowy, 
21. Ma/piatka z Madagaskaru, 
22. Np. topiony, 
23. Mityczny lotnik, 
27. Jednostka powlerzchni. 

Rozwiqzanie krzyz6wki z nr 13/1992: 

Poz/orno: wesele, mlodzi, wio, Andy, Iokata, intonacja, zeeer, 
Agora, erg, pacht, ps, ir ale, Eos, krezuska, Ergreta, plakat, zlo, 
Temida, Rokita. 

Plonowo: wirtuoz, Slawfi\cice, Ewy, mol, Diapazon, ltalika, 
Dutuar, opcja,ta, intercyza, pacjent, ai, tor, PESEl, sok, rabatka, 
sa, brom, aza, por. 

Nagrodfi\ wylosowala Katarzyna Kobylnik z ul.Ociosowej. 
(Nagroda do odebrania w redakcjQ. 

Adre. redekcJI: 59-320 Polkowice, ul.Legnicka 15, pok.212, tel. 45-00-49 wew.23, t1x 0782525, fax 45-13-64 
RedeguJe zesp6t w sktadzle: A.Chmielecka-Budzan, W.Gajaszek (red.nacz.), H.Kawa (sekr.red.), R.Krysztof, S.Slowirlskl 
Zdl,c/e w numerze: Archiwum, W.Gajaszek, W.Krzemlnskl, S.S/owinskl. 
Sklad komputerowy: w/asny. Druk: .Intrograf" Lubin 
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